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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
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АКТУАЛИИ

ВІНШУЕМ!

Александр МРОЧЕК,
директор 

Республиканского 
научно-практического 

центра «Кардиология», 
академик, профессор:

– Беларусь сегодня 
 в лидерах по числу 

курильщиков среди всех 
европейских стран. Выше 

нас только Армения.  
А курение, злоупотребление 

алкоголем, лишний вес – 
самые серьезные факторы 

риска возникновения 
сердечно-сосудистых 

заболеваний.

(Интервью 
 с Александром Геннадьевичем 

Мрочеком  
читайте на 6-й стр.)

АНОНС

Маразм  
в Октябрьском
Вспомнился анекдот из советского прошлого.
Полный автобус, час пик, и вдруг один из пассажи-

ров задумчиво говорит: 
– А я знаю, кто в правительстве дурак!!!
На ближайшей остановке автобус заметно опустел, 

так как вышли все, кто услышал крамолу. Едут дальше. 
Товарищ не успокаивается: 

– А я знаю, кто в правительстве дурак!!! 
На следующей остановке автобус стал совсем 

уже пустой, зато к мужчине подходят двое в штат-
ском: «Пройдемте!» Ведут его в кабинет с портретом 
Дзержинского на стене и спрашивают очень сурово и 
под протокол: 

– Итак, гражданин Иванов, кто, вы говорите, в пра-
вительстве дурак?

– Рональд Рейган, – отвечает гражданин Иванов. – А 
вы на кого подумали?

Собственно, почти такой же анекдот случился в 
райцентре Октябрьский Гомельской области. И дей-
ствующими лицами в нем стали представители мест-
ной «вертикали» – не последние должностные лица  
райисполкома. 

Месяц назад активистка ОГП, экс-кандидат в депу-
таты Палаты представителей Алена Луцкович прово-
дила здесь уличный опрос для своего блога. Молодая 
женщина хотела услышать мнение местных жителей о 
выборах – насколько они в Беларуси честные и справед-
ливые. Да вот только в числе местных жителей встре-
тились ей исполкомовские чинуши, возвращавшиеся на 
рабочие места после обеда. Что тут началось!

Заместитель начальника отдела идеологической 
работы Сергей Заричный позвонил в милицию и пожа-
ловался на «назойливые приставания». Начальник отде-
ла организационно-кадровой работы Татьяна Семенец, 
начальник управления по труду, занятости и социаль-
ной защите Татьяна Габинетова, главный специалист 
отдела архитектуры и строительства Ирина Дулуб все 
о тех же «назойливых приставаниях» написали право-
охранителям заявления. Что они подумали, услышав 
вопрос про выборы, можно только догадываться. Но 
реакция была такая, будто исполкомовские работники 
не в обыкновенный уличный опрос попали, а уже побе-
седовали с прокурором, который готовит обвинение. По 
крайней мере, как следует из заявлений, после «назой-
ливых приставаний» Луцкович у работниц райиспол-
кома было нарушено «эмоциональное спокойствие, что 
повлияло на осуществление трудовой деятельности». 

Это ж надо, о чем они подумали, услышав нехитрый 
вопрос «Верите ли вы, что выборы в Беларуси честные 
и справедливые?»! Представляете, сколько всего про-
крутилось у них в голове, как они перепугались, если 
кинулись писать заявления в милицию?! 

Сергей Заричный – сам депутат районного Совета, 
Татьяна Семенец возглавляла окружную комиссию на 
выборах местных Советов, Татьяна Габинетова – участ-
ковую… Как люди причастные, они могли, например, 
поклясться, что выборы у нас честные и справедли-
вые. Могли ничего не отвечать. Но райисполкомовские 
начальники в Октябрьском при упоминании выборов 
сразу в милицию за защитой побежали. Это о чем же 
они в связи с выборами подумали?..

А еще интересно, о чем думала судья Людмила 
Гормаш, которая на прошлой неделе все-таки признала 
Алену Луцкович виновной в мелком хулиганстве, так 
как активистка «умышленно, беспричинно, назойливо, 
неоднократно останавливала и приставала к гражда-
нам, требовала ответить на ее вопросы, на просьбы 
граждан оставить их в покое не реагировала, чем нару-
шила общественный порядок и спокойствие граждан». 
Судья наказала Алену штрафом в 15 базовых величин, 
что равняется 345 рублям.

С каких это пор задавать вопросы на улицах счита-
ется мелким хулиганством? Кто и в каком вузе судью 
Гормаш этому научил? В каком законе написано, что 
уличные опросы запрещены, что на них надо получать 
специальное разрешение? Что еще придумают чинов-
ники в Октябрьском, не желая отвечать на прямые 
вопросы, волнующие людей?.. Кого, помимо милиции, 
привлекут себе в помощь – пожарников, дворников, 
клоунов, КГБ?.. 

Вопросов в связи с этим позорным делом можно 
задавать много. Но ответ – как в том анекдоте. 

Кто в Октябрьском районе дурак? Кажется, я знаю, 
на кого вы подумали. 

Светлана 
КАЛИНКИНА

НАцыяНАЛьНАя прАбЛЕМА

Чаму так мала школьнікаў 
вучыцца  

на роднай мове?
Цяпер на беларускай 

мове навучаюцца 128,6 тыся-
чы школьнікаў. З кожным 
годам колькасць такіх вучняў 
памяншаецца. У сярэдзіне 
1990-х гадоў сярэднюю 
адукацыю на беларускай 
мове атрымлівалі больш за  
500 тысяч школьнікаў.

– Значная колькасць 

устаноў з беларускай мовай 
навучання працуе ў сель-
скай мясцовасці. У сталіцы 
статус беларускамоўнай 
гімназіі маюць пяць устаноў. 
І, улічваючы, што пры 
паступленні ў некаторыя з іх 
адбываецца конкурс, мож-
на сказаць, што навучанне 
на беларускай мове запатра-

баванае, – адзначае намеснік 
старшыні ГА “Таварыства 
беларускай мовы”, дэпу-
тат Палаты прадстаўнікоў 
Нацыянальнага сходу Алена 
Анісім.

ВУСНАМІ ВУЧОНАГА

Член-карэспандэнт  
НАН Беларусі 

Аляксандр Лукашанец 
прапанаваў меры  

па падтрымцы  
беларускай мовы

У Беларусі неабходна пры-
няць меры па падтрымцы 
нацыянальнай мовы для забес-
пячэння рэальнага раўнапраўя 
дзяржаўных моў у сітуацыі 
двухмоўя, зацверджанага 
Канстытуцыяй.

Такое меркаванне выказаў 
на прэс-канферэнцыі 17 люта-
га першы намеснік дырэктара 
па навуковай рабоце Цэнтра 
даследаванняў беларускай 
культуры, мовы і літаратуры 
Нацыянальнай акадэміі навук 
(НАН) Беларусі Аляксандр 
Лукашанец.

Навуковец прапанаваў 
шэраг мер, якія, на яго думку, 
найбольш неабходныя і акту-
альныя на сённяшні дзень. 
Перш за ўсё ён лічыць патрэб-
ным рыхтаваць, абмяркоўваць і 
прымаць усе заканадаўчыя акты 
адначасова на дзвюх мовах.

Дзяржаўныя і прыватныя 
ўстановы, лічыць Лукашанец, 
павінны быць забяспечаны ўсімі 

неабходнымі бланкамі і іншымі 
дакументамі як на рускай, так і 
на беларускай мове.

Усе службовыя асобы, сказаў 
навуковец, павінны сапраўды 
валодаць дзвюма афіцыйнымі 
мовамі Беларусі, каб мець 
зносіны з грамадзянамі. Ён 
перакананы, што «дастатковае 
веданне абедзвюх дзяржаўных 
моў павінна быць галоўным кры-
тэрыем адпаведнасці работніка 
сваёй службовай пасадзе».

Высокі ўзровень валодан-
ня беларускай мовай таксама 
павінен быць у выпускнікоў 
ВНУ, асабліва гэта тычыцца 
маладых настаўнікаў. «Сёння 
вельмі востра стаіць прабле-
ма падрыхтоўкі педагагічных 
кадраў, якія маглі б пасля 
атрымання дыплома выкла-
даць на любой дзяржаўнай мове 
свае навучальныя прадметы, 
у тым ліку фізіку, матэма-
тыку, хімію», – растлумачыў 
прадстаўнік НАН Беларусі.

На выніковых іспытах у 
школе і на ўступных іспытах 
у ВНУ, на яго думку, трэ-
ба правяраць веданне дзвюх 
дзяржаўных моў, а не адной 
– на выбар выпускніка або 
абітурыента.

Такія меры, адзначыў вучо-
ны, адпавядаюць «сутнасці 
дзяржаўнага двухмоўя» і 
Канстытуцыі Беларусі. Яны 
дапамогуць беларускай мове 
«заняць належнае становішча 
ў грамадстве» і забяспечаць 
«неабходную моўную кампе-
тэнцыю грамадзян».

“Гэтыя меры таксама 
дазволяць нам замацаваць 
прэстыж краіны як дзяржа-
вы, якая выбудоўвае сваю 
незалежнасць, захоўвае нацы-
янальныя асаблівасці і паспя-
хова ўваходзіць у сусветную 
супольнасць, – падсумаваў 
Лукашанец.

Захар ШЧАРбАКОў.
(БелаПАН).

21 лютага –  
Міжнародны дзень роднай мовы!

Міхаіл ФІНБЕРГ:
«70 гадоў –  

гэта зусім не старасць!»
Сёння, 21 лютага, свой юбілей святкуе стваральнік,  

дырыжор і кіраўнік Дзяржаўнага канцэртнага аркестра Беларусі 
прафесар Міхаіл Фінберг. 

Праўда, сам Міхаіл Якаўлевіч гаворыць, што юбілейны дзень  
будзе для яго самым звычайным.

“Так, гэта не жарт – я сапраўды не 
святкую дні народзінаў, – адказаў Міхаіл 
Якаўлевіч “Народнай Волі”. – І для сваякоў і 
блізкіх сталы не накрываю. Усе ведаюць пра 
гэтую маю традыцыю і не крыўдзяцца”.

На пытанні пра здароўе і ўзрост Міхаіл 
Фінберг адказвае бадзёра і прынцыпова: 
“Не дачакаецеся!” І тут жа дадае: “Адчуваю 
сябе выдатна, узрост на мяне не цісне. Я 
вельмі шмат працую.

А ўвогуле 70 гадоў – гэта зусім не ста-
расць! І ў 80 гадоў некаторыя працуюць яшчэ, 
і нават пазней. І нічога дзіўнага тут няма. 
Галоўнае, каб справа, якой вы займаецеся, 
прыносіла задавальненне. Таму не трэба мне 
двухсэнсоўна нагадваць: маўляў, вам ужо 70… 
Ну і што, што 70?! Я кожны дзень працую. І 
не стамляюся. Яшчэ маладым дам фору!”

Шмат гадоў Міхаіл Фінберг не ўжывае 

спіртных напояў. Юбілей таксама не стане 
нагодай для таго, каб парушыць гэтую тра-
дыцыю. Вядома ж, другім не забараняецца 
падняць бакал ці кілішак за яго здароўе.

Міхаіл Фінберг жыве ў Мінску ў звы-
чайнай двухпакаёўцы ў цэнтры гора-
да. Жанаты вядомы дырыжор быў адзін 
раз, ад гэтага шлюбу мае дарослага сына. 
Сваю жаніцьбу Фінберг называе памылкай 
маладосці.

“Мне было 23 гады, – распавядаў ён. 
– Я ўвесь быў у працы, зразумела, што 
нікому дома гэта не падабалася. Калі трэба 
было зрабіць выбар, я выбраў аркестр і так 
пражыў усё жыццё. І не шкадую”.

Міхаіл Фінберг і сёння гаворыць, што 
яго сям’я – гэта яго аркестр.

З юбілеем, шаноўны Міхаіл Якаўлевіч!
Марына КОКТЫШ.

жАх!

«Дзеля чаго забіваў?  
Дзеля забавы…»

Учора ў Мінскім гарадскім судзе пачаўся 
працэс над 18-гадовым Уладзіславам Казакевічам, 
які напаў на людзей з бензапілой у сталічным 
гандлёвым цэнтры “Новая Еўропа”.

Яшчэ ў снежні мінулага года Следчы камітэт 
паведамляў: абвінавачаны падчас нападу быў 
п’яны. Вечарам 8 кастрычніка 2016 года ён 
прыйшоў у ГЦ “Новая Еўропа” з бензапілой 
і сякерай-кувалдай. Спачатку ён паспрабаваў 
забіць адну з жанчын, але яна збегла. Тады дру-
гой жанчыне ён нанёс два ўдары пілой, а затым 
яшчэ некалькі – сякерай. Ад атрыманых траўм 
яна памерла на месцы. Затым ён параніў яшчэ 
дзвюх жанчын.

Следства таксама ўстанавіла, што хлопец 
рыхтаваўся здзейсніць напад у ВНУ 7 кастрычніка 
2016 года. Будучы п’яным, ён зайшоў у вучэбны 
корпус і завёў бензапілу. Паводле інфармацыі 
СК, ён накіроўваўся ў лекцыйную аўдыторыю, 
дзе займаліся 178 студэнтаў. Але хлопец выпад-
кова закрануў рычаг тормазу, і завесці бензапілу 

зноў не ўдалося. Гэта вымусіла яго рэціравацца.
Згодна з заключэннем псіхолага-псіхіятрыч-

най экспертызы, непаўнагадовы ў перыяд 
інкрымінуемых яму дзеянняў мог у поўнай меры 
ўсведамляць значэнне сваіх учынкаў і кіраваць імі.

Між тым на ўчарашнім пасяджэнні некаторыя 
адказы і заявы Уладзіслава Казакевіча проста 
шакіравалі прысутных.

“Было жаданне забіць як мага больш 
аднакурснікаў. Вырашыў, што выдатная ідэя 
парэзаць іх бензапілой. Не, спачатку хацеў 
пасекчы, а пасля вырашыў парэзаць”.

“Навошта вам было некага забіваць?” – 
пытаўся ў хлопца пракурор. “Дзеля прыколу. 
Дзеля забавы”, – спакойна адказваў той.

“Калі б вы зараз выйшлі на волю, працягвалі 
б забіваць?” – запыталася адна з пацярпелых. 
“Так”, – адказаў Казакевіч.

Кроў стыне ад такіх слоў. Уся Беларусь 
павінна задумацца.

Сяргей НІКАНОРАў.

С пОЛИЧНыМ…

Следующие пошли!
Правоохранительными органами задержан при получении взятки в 5 тысяч долларов 

бывший генеральный директор «Гомельтранснефть Дружба» Сергей Сосновский. 

Еще 14 декабря в Москве 
он участвовал в совещании 
по обсуждению установле-
ния тарифов на транспорти-
ровку нефти на 2017 год – об 
этом прошло сообщение во 
многих СМИ. А теперь выяс-

няется, что именно полтора 
месяца назад (видимо, после 
возвращения домой из коман-
дировки) Сосновский и был 
задержан. А потом, 3 февра-
ля, освобожден от занимаемой 
должности.

В з я т код ател ь  – 
В.Тимошпольский, бывший 
заместитель председателя 
Президиума НАН Беларуси – 
также задержан.

Кирилл бУбНОВ.

Да ўвагі!
Тых чытачоў “Народнай Волі”, якім трэба прадоўжыць падпіску на сакавік і наступныя 

месяцы (альбо аформіць упершыню), чакаюць сёння і заўтра ў паштовых аддзяленнях і 
спецыялізаваных пунктах “Белсаюздруку”.

Не спазніцеся!

ДыпКУр’Ер

Ігар Кізіма – новы амбасадар 
Украіны ў Беларусі

Прэзідэнт Украіны Пётр Парашэнка прызначыў Ігара 
Кізіму Надзвычайным і Паўнамоцным Амбасадарам Украіны 
ў Беларусі. Да гэтага ён працаваў дарадцам пры пасольстве 
Украіны ў Вялікабрытаніі.

http://zautra.by/art.php?sn_nid=18409
http://zautra.by/art.php?sn_nid=18409
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Нужен ли такой 
 Конституционный суд?

ТОЧКА ЗрЕНИя

О чем послание…
18 января с.г. Конституционный 

суд Республики Беларусь принял 
ежегодное послание президенту и 
парламенту «О состоянии конститу-
ционной законности в Республике 
Беларусь в 2016 году».

Вводная часть документа начи-
нается словами: «Верховенство пра-
ва объединяет важнейшие ценности 
цивилизованного человечества…» 
Попробуем оценить этот пассаж авто-
ров послания. Для этого применим 
простые законы логики.

Да, верховенство права – это важ-
ный принцип деятельности совре-
менного государства и общества. 
Если мы относим себя к цивилизо-
ванному обществу, то право и у нас 
должно быть ценностью. Более того, 
оно должно быть приоритетом для 
власти, в том числе и для главы госу-
дарства.

Далее в послании разъясняется 
понятие «верховенство права». Оно 
означает, что государство, все его 
органы и должностные лица обязаны 
действовать в пределах Конституции и 
принятых в соответствии с ней актов 
законодательства. Тем самым утверж-
дается, что Конституция – это высший 
ориентир для всех и никто не может 
действовать вопреки ее положениям. 
(Однако считаю нужным спросить: а 
что происходит на практике? – Авт.).

Тут же, во вводной части, 
Конституционный суд вспоминает о 
парламентских выборах, прошедших 
в сентябре 2016 года. Он почему-то 
полагает, что народ «уполномочил 
новый состав парламента принимать 
законы как нормативные акты, регу-
лирующие наиболее важные обще-
ственные отношения». При этом суд 
считает, что законы должны быть с 
«правовым содержанием». По мне-
нию судей, это означает определять 
«баланс свободы, власти, конституци-
онных ценностей и справедливости».

Итак, понятно ли читателям, что 
такое верховенство права и как оно 
должно обеспечиваться? Мне лично 
понятно, что такое верховенство пра-
ва, особенно в части верховенства 
Конституции. Что же касается вто-
рой части вопроса, то здесь у нас 
полная отсебятина. Другими словами, 
каждый из государственных органов 
делает что может и что хочет. Для 
этого продолжим изучение послания.

Что самое главное?
В послании говорится о важ-

ности соблюдения и укрепления 
в стране конституционной закон-
ности, которая проявляется в соот-
ветствии законов и иных правовых 
актов Конституции. Деятельность 
Конституционного суда как раз и 
направлена на утверждение законно-
сти.

Что сделано в этой сфере в про-
шедшем году? Суд поведал, что 
постоянно занимался проверкой кон-
ституционности законов в порядке 
предварительного контроля. За год он 
проверил 53 закона. И что? Все зако-
ны, как и в предыдущие годы, соот-
ветствуют Конституции и не наруша-
ют конституционных прав и свобод 
граждан. То есть все у нас «в рамках 
законности».

Не лукавит ли Конституционный 
суд? Как он смотрел на принятые 
законы? Не забыл ли он оценить их с 
точки зрения верховенства права как 
ценности человечества?

Так, Конституционный суд при-
знал соответствующим Конституции 
Закон от 29 ноября 2016 г. «О вне-
сении изменений и дополнений в 
Законы Республики Беларусь по 
вопросам судоустройства и судо-
производства». Согласно данным 
поправкам, в новой редакции Кодекса 
о судоустройстве и статусе судей 
уже нет указания на хозяйственные 
суды. Но в Конституции до сих пор 
сохраняются нормы (стст.84, 98, 116) 

о хозяйственных судах. В этой связи 
возникает вопрос: о каком приори-
тете верховенства права рассуждают 
судьи Конституционного суда – о 
приоритете Конституции или прези-
дентского декрета №6 от 29 ноября 
2013 г., которым была ликвидирована 
система хозяйственных судов?

Обратим внимание еще на один 
сомнительный с точки зрения верхо-
венства права закон, который «про-
пустил» Конституционный суд. Речь 
идет об очередных поправках в Закон 
«О противодействии экстремизму» от 
16 апреля 2016 года. В новой редак-
ции закона под экстремизм можно 
подвести деятельность любых групп 
и организаций, которые выступают 
против действующей власти, вклю-
чая разжигание социальной вражды 
или розни, организацию массовых 
беспорядков, хулиганских действий 
и актов вандализма, распространение 
«экстремистских» материалов.

Понятное дело, что широкая 
трактовка понятия «экстремизм» 
может привести к усилению превен-
тивных и репрессивных мер в отно-
шении граждан, которые выступают 
за трансформацию государственного 
и общественного строя Беларуси.

Еще один закон получил одо-
брение Конституционного суда. Это 
Закон от 19 июля 2016 г. №405-З «О 
внесении изменений и дополнений 
в Уголовно-исполнительный кодекс 
Республики Беларусь». Он вступил в 
силу с 20 января с.г.

В этом Законе много новаций, и 
почти все они устанавливают какие-
то ограничения или санкции. Судите 
сами. Отныне осужденным, отбыва-
ющим наказание в виде ограничения 
свободы (так называемой «химии»), 
запрещается: посещать места прове-
дения физкультурно-оздоровитель-
ных, спортивно-массовых, культур-
ных мероприятий без сопровожде-
ния сотрудников исправительного 
учреждения; отказываться от рабо-

ты по направлению администрации 
исправительного учреждения (а как 
насчет запрета на принудительный 
труд? – Авт.); прекращать трудовой 
договор без письменного разрешения 
администрации (а как быть со сво-
бодой трудовых отношений? – Авт.).

Согласно новой редакции части 
2 ст.55 Уголовно-исполнительного 
кодекса, в отношении лиц, осуж-
денных к ограничению свободы, 
могут применяться дополнительные 
взыскания, а именно: внеочередное 
дежурство по уборке и благоустрой-
ству исправительного учреждения; 
выговор; дополнительная изоляция 
на срок до 10 суток. И это еще не 
все. Если осужденный сбежит с такой 
«охраняемой работы», то в случае 
задержания его можно содержать в 
местах временного заключения до 30 
суток, правда, с санкции прокурора. 

Конституционный суд почему-то 
«не заметил» этих и других наруше-
ний прав граждан при проверке ука-
занных поправок в УИК. Их доста-
точно много, и расписаны они в фор-
ме инструкции для осужденных по 
принципу: «шаг влево, шаг вправо 
– расстрел». Не странно ли и то, что 
поправки в законы у нас готовят те 
министерства и ведомства, которые в 
этом заинтересованы?

Чем еще занимался суд  
в 2016 году?

Одновременно с проверкой 
законов, принятых парламентом, 
Конституционный суд формировал 
так называемые правовые позиции в 
сферах регулирования этих законов. 
Что это за ноу-хау?

При проверке конституционно-
сти изменений и дополнений, внесен-
ных в Уголовный кодекс и Кодекс об 
административных правонарушени-
ях, Конституционный суд в решении 
от 8 июля 2016 г. пришел к выво-
ду, что уголовная ответственность за 
нарушение санитарно-эпидемиоло-

гических, гигиенических требований 
и процедур, установленных техни-
ческими регламентами Таможенного 
союза, ЕАЭС, либо санитарных норм 
и правил, гигиенических нормати-
вов, повлекшее по неосторожности 
заболевания или отравления людей, 
и административная ответственность 
за аналогичные действия, не повлек-
шие указанных последствий, а также 
административная ответственность 
за нарушение требований таких тех-
нических регламентов обусловлена 
«необходимостью дальнейшего раз-
вития евразийской экономической 
интеграции и призвана способство-
вать решению общих задач, стоя-
щих перед государствами-членами 
данного межгосударственного обра-
зования». 

В этой связи Конституционный 
суд обратил внимание законодателя 
на необходимость при дальнейшем 
совершенствовании нормативно-пра-
вового регулирования соответству-
ющих отношений учитывать также 
право ЕАЭС, обеспечивая единые 
принципы и подходы к гармонизации 
и унификации законодательства.

Представляете, как глубоко смо-
трит Конституционный суд на тен-
денции в развитии законодательства? 
Он увидел даже зарождение права 
ЕАЭС и предложил белорусским пра-
воприменителям обеспечить «единые 
принципы и подходы». Ну и что? Как 
это повлияет на развитие националь-
ного права?

Еще Конституционный суд изу-
чал обращения граждан и юридиче-
ских лиц. В 2016 году таковых было 
744: письменных, устных и даже элек-
тронных. На их основе суд принял 
ряд решений, направленных на устра-
нение пробелов в законодательстве, а 
также правовой неопределенности в 
правовом регулировании некоторых 
отношений. 

Однако граждане до сих пор 
лишены права на обращение в 

Конституционный суд. Они не могут 
требовать проверки норматив-
ных актов на предмет соответствия 
Конституции и законам, а также меж-
дународным актам. К примеру, они 
не вправе поставить вопрос о кон-
ституционности декрета президента 
о введении налога на «тунеядцев», 
указов об исключении из трудового 
стажа ряда периодов, когда работник 
не платил взносы в фонд социальной 
защиты, о повышении пенсионного 
возраста. 

Как можно оценить 
деятельность суда?

На мой взгляд, нынешний 
Конституционный суд – это бессиль-
ный и безвольный орган, по большо-
му счету ничего не решающий и ни за 
что не отвечающий. Он занимается 
пустой работой по проверке законов. 
Почему «пустой»? Да потому, что в 
силу своего зависимого положения 
он не может их подвергнуть критике, 
а тем более признать неконституци-
онными. Ведь проекты законов гото-
вятся  по «указке» главы государства, 
а значит, прежде всего в интересах 
власти.

Так зачем такой Конституционный 
суд? Скорее всего для видимости, 
чтобы несведущие люди думали, 
что у нас, как в других государствах, 
есть парламент, суды, в том числе 
Конституционный суд. На самом деле 
это – органы-фантомы. Одна лишь 
видимость с вывесками, людьми и 
атрибутами власти.

Михаил ПАСТУХОВ,
доктор  

юридических 
наук, 

профессор,
судья первого 

состава 
Конституци-
онного суда

(апрель  
1994 – январь 

1997 гг.).

Мікалай ЗАЙЦАЎ:

«Кароў 
навучыўся 
даіць, калі  

яшчэ ў школу 
не хадзіў...»

Амаль два гады таму ў добрушскай мясцовай прэсе з’явілася інфармацыя аб тым, што былы настаўнік 
перакваліфікаваўся ў аператары машыннага даення і паспяхова працуе на ферме “Лагуна” ОАО “Чырвоная Буда”.

“Народная Воля” расшукала Мікалая Зайцава і пагаварыла з ім пра жыццё.

– Ну так, летам ужо будзе  
два гады, як я працую на 
ферме, – гаворыць Мікалай 
Міхайлавіч. – Праўда, у мяс-
цовай газеце напісалі, што я 
сюды прыйшоў адразу пасля 
таго, як звольніўся са шко-
лы. Гэта не зусім дакладна. 
Пасля я яшчэ некаторы час 
працаваў на прадпрыемстве 
«Гомельдрэў», і толькі потым 
пераехаў сюды, таму што так 
склаліся сямейныя абставіны. 
Патрэбна была кватэра, і, каб 
атрымаць жыллё, прыйшло-
ся кардынальна змяніць сваё 
жыццё і памяняць прафесію.

– Ці падабаецца вам 
цяперашняя праца, заробкам 
задаволены?

– На любым месцы трэба 
старацца добра працаваць. І 
часам нават пераадольваць сябе. 
Тады справа будзе спорыцца.

А наогул на ферме цяжкая 
праца. Нават для мужчыны.

– А даяркі ў нас пераваж-
на жанчыны...

– Напэўна, яны проста 
больш вынослівыя... Паверце, 
не кожны мужчына здольны 
вытрымаць такую нагрузку.

Што тычыцца зарплаты, 
то кожны чалавек, напэўна, 
марыць пра большае. Калі 
канкрэтныя лічбы называць, 
то часам менш 400 рублёў 
выходзіць, а часам і больш. 
Усё залежыць ад таго, колькі 
надоіш малака.

– Калі мянялі прафесію, 
меркавалі, што будзе так цяж-
ка?

– Я ведаў, што праца не з 
лёгкіх. У мяне маці ўсё жыццё 
працавала на ферме. 47 гадоў 
была даяркай! Яна мяне і даіць 
навучыла. Я ні адно лета не 

прагуляў, увесь час дапамагаў 
бацькам. І сам працаваў, 
пачынаючы з чацвёртага кла-
са. А кароў навучыўся даіць, 
калі яшчэ ў школу не хадзіў. 
Бацькоў дома не было, а мне 
захацелася малака...

Сёння ўспамінаю мамчыны 
словы пра ферму і толькі цяпер 
разумею, як ёй было цяжка. 
Мы, дарэчы, заўсёды імкнуліся 
дапамагчы ёй.

Калісьці я і ў сваёй гаспа-
дарцы трымаў дзве каровы. І 
сам даіў. Першая жонка, дарэ-
чы, не ўмела даіць карову, а 
цяперашняя ўмее.

– А дзеці?
– Дзеці дарослыя. 

Дачка скончыла Гомельскі 
ўніверсітэт, працуе ў Жлобіне 
на БМЗ інжынерам, сын 
скончыў Вышэйшы каманд-
ны інстытут МНС, працуе пад 

Мінскам, у Пухавічах. Унукаў 
пакуль няма. У другой жонкі 
дзеці таксама дарослыя, ужо 
нават унук ёсць! У нас з жон-
кай яшчэ сын ёсць, у чацвёрты 
клас ходзіць.

Шчыра кажучы, я ні разу не 
пашкадаваў, што маё жыццё так 
крута змянілася. Новая сям’я, 
новая праца, новыя абставіны. 
Зараз я вельмі шчаслівы. І 
шаную тое, што маю.

Дарэчы, нядаўна засвоіў 
яшчэ адну прафесію. Мінулай 
зімой скончыў курсы ў 
Рэчыцкім аграрным каледжы. 
Цяпер я тэхнік-асеменатар, 
сумяшчаю на ферме адразу 
дзве працы. Жывёл я люблю, да 
кожнай каровы, як і да чалаве-
ка, павінен быць свой падыход.

– А ў школе вы які прад-
мет выкладалі?

– Працоўнае навучан-

не і чарчэнне. Але гадзіны 
скарацілі, прыйшлося сысці. 
Сумую па школе, шчыра кажу-
чы. Па калектыве. Але і на 
ферме мяне добра прынялі.

– Ад дома да фермы далё-
ка дабірацца?

– Кіламетры тры. У пяць 
раніцы ўстаю, на працы а пало-
ве шостай. Пасля ранішняй 
дойкі дадому вяртаюся каля 
паловы дзясятай. Затым з 
13 да 15 – абедзенная дойка, 
потым – вячэрняя, з 20 да  
22 гадзін прыкладна. Графік  
дня разарваны, нейкую 
падпрацоўку ўжо не возьмеш.

Ці планую я нешта мяняць 
у жыцці? Цяжкае пытанне... 
Магчыма. Але пакуль зада-
вальняе тое, што ёсць. А далей 
– пабачым!..

Марына КОКТЫШ.
Фота Яўгена УСЦІНАВА.

АДКРЫТЫ Л ІСТ
кіраўніку дзяржавы А.Р.Лукашэнку

ад бацькі асуджанага  
Андрэя Бандарэнкі

Я, Бандарэнка Валерый Рыгоравіч, 
глыбока абураны тым, што ў дачыненні да 
майго сына вядзецца новая крымінальная 
справа. Яго абвінавачваюць паводле 
часткі 2 артыкула 411 Крымінальнага 
кодэкса Рэспублікі Беларусь («Злоснае 
непадпарадкаванне патрабаванням 
адміністрацыі папраўчай установы»).

9 лютага 2017 года ў судзе Ленінскага 
раёна г.Магілёва прайшло судовае 
разбіральніцтва, якое закончылася, 
практычна не пачаўшыся. Крымінальная 
справа была вернута ў пракуратуру, 
паколькі следчыя дзеянні праводзіліся 
асобай, якая не мела на тое дазволу.

Мне цяжка меркаваць, наколькі 
спагнанні, накладзеныя на Андрэя, 
з’яўляюцца «злосным непадпарадка-
ваннем патрабаванням адміністрацыі». 
Аднак я здагадваюся аб прычынах, якія 
паслужылі падставай для распачынання 
крымінальнага пераследу сына.

Яшчэ да ўступлення прысуду ў 
законную сілу я звярнуўся ў Дэпартамент 
выканання пакаранняў МВД з просьбай 
не накіроўваць майго сына ў Бабруйскую 
калонію ПК-2, паколькі там знаходзіліся на 
адказных пасадах Какунін А.А. і Трутко Ю.І. 
У свой час яны па прапанове Андрэя былі 
ўключаны ў спіс “неўязных” на тэрыторыі 
краін Еўрапейскага Саюза. Аднак маю 
просьбу праігнаравалі і накіравалі Андрэя 
менавіта ў ПК-2.

Такім чынам мой сын апынуўся, можна 
сказаць, у самым пекле. Ён адразу ж падпаў 
пад здзекі і дыскрымінацыю, у тым ліку 
яму пыталіся надаць нізкі крымінальны 
статус. Далей мой сын быў прызнаны 
злосным парушальнікам рэжыму. Нагодай 
для гэтага паслужылі паход у царкву для 
прычасця і наступнае спазненне на абед, 
выяўленне пылу на нарах.

Напярэдадні працяглага спаткання 
Андрэя без якіх-небудзь тлумачэнняў 
этапіравалі ў ПК-17 г.Шклова (чамусьці 
праз г.Гомель). У ПК-17 здзекі працягваліся. 
Пры аглядзе камеры кантралёры знайшлі 
пыл на прысценным рабры нар. Пазней мой 
сын быў пастаўлены на прафілактычны ўлік 
як схільны да захопу заложнікаў і нападу 
на адміністрацыю папраўчай установы.

Напрыканцы снежня 2015 года Андрэй 
быў пераведзены на турэмны рэжым у 
Магілёў. Адразу ж пасля прыбыцця ў турму 

яго сталі вадзіць на прагулкі ў кайданках і ў 
суправаджэнні вартавога сабакі. Між тым, 
калі сына вывелі для мыцця ў лазні без 
кайданкоў і вартавога сабакі, кантралёрам 
была дадзена каманда кудысьці бегчы. Яны 
пакінулі Андрэя без нагляду, загадаўшы 
стаяць тварам да сценкі. У некалькіх 
метрах ад яго знаходзіўся іншы зняволены, 
які стаў правакаваць Андрэя на размову. 
Калі кантралёры вярнуліся, яны вынеслі 
Андрэю два спагнанні: за размовы і за 
тое, што не трымаў рукі за спінай. Пазней 
майму сыну было аб’яўлена спагнанне за 
тое, што ён у дзённы час ляжаў на ложку 
(раней за гэта заўваг не выносілі).

У маі 2016 года мой сын быў змешчаны 
ў ШІЗА за тое, што размаўляў з адным 
са зняволеных пры вяртанні з прагулкі. 
Перад камерай у яго спыталіся: «Якая 
камера?» Мяркуючы, што пытаецца 
хтосьці з кантралёраў, мой сын назваў 
нумар камеры. За гэты праступак Андрэй 
атрымаў чарговае спагнанне, таму што 
высветлілася, што кантралёр яго ні пра 
што не пытаўся.

30 верасня 2016 года перад здачай 
прадукцыі ў камеру ўвайшоў інжынер 
па тылавым забеспячэнні. Сын яго не 
ведаў і таму не адразу зрабіў належную 
справаздачу. Следам за ім увайшлі 
кантралёры і пачалі правяраць якасць 
склейвання канвертаў. Некаторыя з іх 
былі расцэнены як “брак”, хаця раней усе 
канверты прымаліся без праблем. У выніку 
Андрэй атрымаў адразу два спагнанні.

Наступнай нагодай для спагнання стала 
выяўленне шпількі на падлозе камеры, што 
было кваліфікавана як укрывальніцтва 
забароненага прадмета.

Лічу, што адміністрацыя Магілёўскай 
турмы Ст-4 свядома правакуе розныя 
парушэнні з адзінай мэтай – працягнуць 
тэрмін турэмнага зняволення. Я, як і 
юрысты, што мяне кансультуюць, лічу, што 
складу злачынства ў дзеяннях Андрэя няма.

Прашу Вас як Кіраўніка дзяржавы 
даць неабходныя распараджэнні для 
аб’ектыўнай праверкі ўсіх дысцыплінарных 
спагнанняў, накладзеных на майго сына, і 
спыніць ініцыяваную ў дачыненні да яго 
крымінальную справу.

Валерый Рыгоравіч бАНдАРЭНКА.
213931 в.Выжары, вул.Міру, д.24

Кіраўскі раён Магілёўскай вобласці.

СІТУАцыя

З пЕрШых ВУСНАЎ
Станіслаў 

ШуШКЕвІч:
«Калі жонка 
будзе сябе 

добра паводзіць, 
то і са зламанай 

нагой злятаю  
ў Англію»

Былы кіраўнік Вярхоўнага 
Савета распавёў “Народнай 
Волі”, як нечаканая траўма 
можа змяніць яго планы.

– На жаль, здарылася так, 
што днямі я зламаў нагу, – 
кажа Станіслаў Станіслававіч. 
– Ішоў у Мінску ў брытанскі 
візавы цэнтр, а дарога была 
вельмі слізкая… Адным 
словам, пералом.

– Выклікалі “хуткую”?
– Дык я толькі на наступны 

дзень даведаўся, што нага 
зламана, а ў той дзень яшчэ 
хадзіў. Боль быў даволі моцны, 
але цярпеў. Думаў, што баліць 
ад удару. Зрабілі рэнтген, той 
паказаў, што аптымістычныя 
прагнозы не спраўдзіліся. 
Наклалі гіпс, зараз вучуся 
на мыліцах хадзіць, хаця, 
шчыра кажучы, не вельмі 
добра атрымліваецца. А ў 
мяне з гэтай нагоды яшчэ 
адна вялікая праблема – на 
бліжэйшы час запланаваны 
вельмі добрыя паездкі. І ў 
такой жа роспачы жонка, бо 
нас разам запрашалі ў паездкі 
– у Лондан, Кембрыдж і Баку. 
У Азербайджан трэба ляцець 
ужо 15 сакавіка, а ў Англію – 
24 сакавіка.

– Можа, да гэтага часу 
гіпс здымуць?

– Стандартны час для 
гіпсу – шэсць тыдняў. Але, 
калі жонка будзе сябе добра 
паводзіць, то, можа, і са 
зламанай нагой злятаю. Досвед 
ёсць – са зламанымі рэбрамі і 
пальцам падарожнічаў…

Алесь СІВЫ.

Калі Аляксандра Лапіцкага выпусцяць з псіхіятрычнай бальніцы?
Як стала вядома “Народнай Волі”, ужо ў бліжэйшы час пенсіянер можа апынуцца дома.

Нагадаем, што 12 красавіка 2016 
года пастановай суда Фрунзенскага 
раёна г.Мінска ўстаноўлена, што 
Аляксандр Лапіцкі здзейсніў гра-
мадска-небяспечныя дзеяннi, праду-
гледжаныя артыкуламі 368 («Абраза 
Прэзідэнта Рэспублікі Беларусь»), 369 
(«Абраза прадстаўніка ўлады»), 391 
(«Абраза суддзі або народнага зася-
дацеля») Крымінальнага кодэкса 

Рэспублікі Беларусь, і гэтыя дзеянні ім 
былі здзейснены ў несвядомым стане. 
У дачыненні да 81-гадовага пенсіянера 
былі ўжыты прымусовыя меры бяспекі 
і лячэння.

14 лістапада Аляксандр Лапіцкі быў 
прымусова накіраваны ў псіхіятрычны 
шпіталь.

Днямі была склікана ўрачэбна-
кансультацыйная камісія Рэспублі-

канскага навукова-практычнага цэнт-
ра псіхічнага здароўя для вырашэння 
пытання адносна магчымасці спынен-
ня судом прымянення прымусовых мер 
бяспекі альбо лячэння Лапіцкага.

“Са слоў Аляксандра Лапіцкага, 
паводле вынікаў пасяджэння камісіі  
ў суд Фрунзенскага раёна Мінска 
ўжо даслалі дакументы аб зняцці 
з яго мер прымусовага лячэння, бо 

такое не патрабуецца, – распавёў 
кіраўнік зарэгістраванай у Кіеве 
арганізацыі “Праваабарончая дапамога 
насельніцтву” Алег Волчак. – Суд можа 
разглядзець дакументы з бальніцы пры-
кладна праз паўтара месяца. На жаль, 
увесь гэты час пенсіянер па-ранейшаму 
будзе знаходзіцца ў псіхіятрычнай 
бальніцы”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ГрОМКОЕ ДЕЛО

Почему пресс-служба КГБ 
замалчивает информацию  

о деле Господарика?

Александр ФЕДуТА

            ТОЧКА ЗрЕНИя

ПЕРВЫЙ  
ЗА СТОЛОМ

Пока вся страна с напряжением следила за «Маршем 
рассерженных белорусов», произошла небольшая неожидан-
ность. Нет, я не о том, что заместитель главы Администрации 
президента не встретился с просившим его об этом (и полу-
чившим обещание) жителем города Лиды.

Я о другом.
Именно в момент проходившего на Октябрьской площади 

белорусской столицы митинга началось формирование оппо-
зиционной делегации на предполагаемый «круглый стол». Тот 
самый, о возможности которого говорил главный редактор 
«Народной Воли» на встрече с президентом, за что и был под-
вергнут со стороны независимых наших аналитиков «жэста-
чайшай» критике.

Не помните? Напомню. Николай Статкевич поставил на 
голосование резолюцию о делегировании ему и ближайшим 
товарищам (список также был оглашен) полномочий на пере-
говоры с властью. Мандат был сформулирован чрезвычайно 
расплывчато, это правда, но смысл его всем был понятен. И 
полномочия были даны поднятием рук.

Сейчас у бывшего политического заключенного есть право 
оказаться за тем самым «круглым столом», над возможностью 
организации которого обещал задуматься собеседник Иосифа 
Середича. И целесообразность которого значительная часть 
оппозиции отрицала довольно-таки громогласно.

Что из этого следует?
Прежде всего то, что самый радикальный, пожалуй, из 

освобожденных оппонентов Лукашенко выразил-таки готов-
ность поговорить на подобном публичном мероприятии. А 
поскольку число участников  митинга 18 февраля несколько 
превышало реальную совокупность членов всех оппозици-
онных партий, то, скажем прямо, один собеседник у власти 
появился. Причем достаточно громогласный.

А это, в свою очередь, означает, что власть может оттяги-
вать до некоторого времени организацию подобного диалога, 
но совсем отказаться от него она не может. Потому что теперь 
даже если все государственные рупоры будут дружно орать 
о том, что говорить власти по-прежнему не с кем, выглядеть 
для внешних наблюдателей это будет исключительно как шаг 
назад. Дескать, испугались Статкевича и пошли на попятную. 
Благо, Статкевич одним рывком как бы перетянул политиче-
скую инициативу на себя.

То есть перетянуть ее назад – к себе – власть может. Но 
лишь одним способом: сделав еще один шаг по реализации 
«плана Середича». Например, сформировав рабочую группу 
по разработке регламента и повестки дня мероприятия. Это 
позволит ей еще некоторое время ни с кем, кроме этой самой 
рабочей группы, не разговаривать.

Но потом точно разговаривать придется.
Если только единственный (пока!) собеседник – Статкевич 

– не хлопнет дверью. А этот способен.
Это – что касается власти. Теперь – немного об оппозиции.
До сих пор у Статкевича была репутация радикала и чуть 

ли не маргинала. Неслучайно ведь большинство лидеров «ста-
рых партий» отказались встать с ним рядом, прогнозируя пол-
ный провал заявленной им акции в связи с выходом на «марш 
рассерженных белорусов» не больше трехсот человек. Но в 
минувшую пятницу он как бы конституировал свой статус в 
белорусском оппозиционном истеблишменте. Теперь не у него 
должны спрашивать, кого он представляет, а он получает воз-
можность ставить вопрос кое перед кем:

– Собственно говоря, вы-то сами – кто? Мне полномочия 
на переговоры дали люди на площади, а вам?

Правда, сам Статкевич «привязался» при этом к идее 
ультиматума и к конкретной дате, до которой этот мандат 
действует, – до 25 марта. Причем Днем Воли распоряжаться 
в одиночку, как это было 18 февраля, он не сможет, а значит, 
вопрос продления мандата придется либо согласовывать с 
остальными возможными участниками процесса, либо пере-
носить в какое-то другое место. Да и власть получает возмож-
ность заявить: те, кто голосовал за резолюцию 18 февраля и 25 
марта, – разные люди. Так что не пудрите мозги, ищите новую 
форму легитимации своего мандата.

Пока же Статкевич за столом. И рядом со Статкевичем 
– в роли «конструктивной оппозиции» – неизбежно может 
оказаться Юрась Губаревич, едва ли не единственный из руко-
водителей зарегистрированных оппозиционных структур, кто 
не только не отверг идею Середича о возможном «круглом 
столе», но и успел развить ее в своих комментариях и конкре-
тизировать. Все остальные в это время благополучно распина-
лись на тему, почему этого не будет.

Может, и не будет.
Но два места уже заняты.
То есть три. Место инициатора тоже.
Если присоединится Александр Григорьевич, можно будет 

и чаю выпить. И поговорить.

В середине июня прошлого 
года на своем рабочем месте 
был задержан первый заме-
ститель председателя правле-
ния «Беларусбанка» Геннадий 
Господарик. С комментари-
ем о судьбе топ-менеджера 
на следующий же день 
выступил пресс-секретарь 
КГБ  Дмитрий Побяржин. 
Он сообщил, что пер-
вый зампред правления 
«Беларусбанка»  «был задер-
жан вчера с поличным 
при получении взятки в 
размере 14 тысяч долла-
ров». По словам Побяржина, 
в отношении Господарика воз-
буждено уголовное дело по ч.3 
ст.430 УК (получение взятки), 
и в настоящее время ведут-
ся неотложные следственные 
действия.

С 15 июня, дня задер-
жания топ-менеджера 
«Беларусбанка», про-
шло восемь месяцев. На 
каком этапе находится дело 
Господарика? Подошло ли 
оно к суду? «Народная Воля» 
обратилась к пресс-секретарю 
КГБ Дмитрию Побяржину. 
Состоялся высококультурный 
разговор между представите-
лем силовой структуры и жур-
налистом независимого изда-
ния. Дмитрий Збышекович 
ответил, что на данный 
момент не располагает кон-
кретной информацией, но сам 
(сам!) перезвонит журналисту 

в понедельник (а телефонный 
разговор происходил  в пят-
ницу 10 февраля). «Это ваш 
номер мобильного?» – даже 
уточнил официальный пред-
ставитель КГБ Республики 
Беларусь. Честно говоря, я 
была тронута вниманием. 

И напрасно. Д.З.Побяржин 
не перезвонил «Народной 
Воле» ни в понедельник, ни 
в последующие дни. А в его 
голосе было столько бархата 
обещаний!.. Но, собствен-
но, я не держала позу (рабо-
та есть работа) и, начиная 
со вторника, звонила пресс-
секретарю КГБ сама. Тишина! 
Меня заблокировали? Вот это 
по-нашему! Все стало на свои 
места. А может быть, Дмитрий 
Збышекович уже  не работает 
в КГБ? Нет, на сайте учрежде-
ния его фамилия по-прежнему 
фигурирует в контактах. Но 
связь тем не менее прерва-
лась. Почему? Через 8 месяцев 
Господарику не предъявлено 
обвинение? А может быть, 
его дело вообще шито белы-
ми нитками и разваливается? 
Или запачканы такие фами-
лии, что страшно обнародо-
вать их публично?

Молчание КГБ теперь 
можно интерпретировать 
по-разному. И это со сторо-
ны КГБ, замечу, непрофесси-
ональная позиция. Но, повто-
ряю, выводы теперь можно 
делать разные. Например, 

можно вспомнить, что анали-
тики, по горячим следам ком-
ментируя задержание перво-
го заместителя председателя 
правления «Беларусбанка», 
выражали недоумение, как 
человек с такими анкетны-
ми данными (у Господарика 
два высших образования – 
диплом Брестского инженер-
но-строительного института и 
Белорусского государственно-
го экономического универси-
тета, он кавалер медали «За 
трудовые заслуги») мог поста-
вить на кон свою репутацию 
и будущее из-за 14 тысяч дол-
ларов?

Хотя в июне, спустя неде-
лю после громкого задержа-
ния Господарика, глава КГБ 
Валерий Вакульчик заявил, 
что реальные суммы, полу-
чаемые топ-менеджером 
«Беларусбанка» в  качестве 
взяток, «намного больше».

Напомним, что ч.3 ст.430 
УК РБ предусматривает: полу-
чение взятки в особо крупном 
размере лицом, занимающим 
ответственное положение, 
наказывается лишением сво-
боды на срок от 5 до 15 лет 
с конфискацией имущества 
и лишением права занимать 
определенные должности или 
заниматься определенной дея-
тельностью.

Так будет или нет суд над 
Господариком?

Елена МОЛОЧКО.

Мінск, 17 лютага

Гомель, 19 лютага Анатоль ЛЕБЕДЬКО:
«15 марта  

я буду протестовать,  
а 25-го – праздновать»

пОСТФАКТУМ

Прошли акции протеста в 
Минске и областных центрах. 
Вот блиц-интервью лидера 
Объединенной гражданской 
партии Анатолия Лебедько.

– Вы, наверное, един-
ственный из лидеров оппо-
зиции, кто 19 февраля под-
держал акции в регионах 
своим личным участием. 
Поделитесь ощущениями, 
эмоциями. Как вы оценивае-
те волну, прокатившуюся по 
беларуси?

– Я не переоцениваю 
акции, прошедшие в регионах, 
но это действительно собы-
тия, за которыми могут при-
йти перемены. Самая большая 
проблема белорусов – в сфере 
психологии. Огромное коли-
чество людей, без преувеличе-
ния миллионы, желают пере-
мен, но при этом очень немно-
гие верят, что ситуацию мож-
но изменить, и изменить с их 
личным участием. После того, 
что происходило в Гомеле, 
Могилеве, Гродно, Витебске, 
Бресте, а потом в социальных 
сетях, веры у многих людей в 
самих себя стало больше. И 
это, пожалуй, главный пози-
тивный результат маршей.

Во-вторых, новые лица! 
Выразить свою позицию 
вышли многие из тех, кто ни 
разу не выходил протестовать 
дальше своей кухни…

– А чего стоит ждать 15 
марта? Подана заявка на 
Марш нетунеядцев в Минске. 
Кстати, почему именно на 
этот день?

– 15 марта – это День 
Конституции. И это хорошая 
возможность напомнить вла-
сти об Основном законе стра-
ны, который должен строго 
соблюдаться. И надо гово-
рить не только о декрете №3, 
который нарушает по разным 
оценкам от пяти до девяти 
статей Конституции, но и о 
том, что большинство статей 
Основного закона не выпол-
няются.

Это и возможность напом-
нить гражданам, что у них 
есть не только обязанности, 
но и конституционные права!

Да, мы подали заявку, и 
уже понятно, что мы будем 
делать, получив ответ гори-
сполкома. Кстати, мы подали 
заявку по маршруту, по кото-
рому раньше власти давали 
добро.

– будете ли вы пригла-
шать тех, кто пока не вошел 
в оргкомитет по подготовке 
Марша нетунеядцев?

– Когда оргкомитет только 
создавался, то приглашения 
в него войти были разосла-
ны всем более-менее значи-
мым политическим структу-
рам. Двери открыты. У нас у 
всех общая цель и одинаковые 
задачи.

– Некоторые полити-
ки указывают на соседство 
Марша нетунеядцев и Дня 
Воли. Может, их стоило объ-
единить?

– Объединенная граждан-
ская партия входит в ядро 
оргкомитетов одной и другой 
акции, и мы видим, что это 
разные мероприятия. Марш 
нетунеядцев преследует одну 
цель, по крайней мере сейчас, 
– это отмена декрета №3. И 
этим он притягивает большое 
количество неполитизирован-
ных граждан страны.

День Воли – это все-таки 
праздник! Большой, светлый, 
устремленный в будущее. Так 
что лично я 15 марта буду 
протестовать, а 25-го – празд-
новать.

ЧУЛІ?

Федарэнка, Хадановіч, Масла – дармаеды?
Саюз беларускіх пісьменнікаў і Беларускі ПЭН-цэнтр не ўвайшлі ў лік 13 творчых 

саюзаў, вызначаных Міністэрствам культуры. А гэта значыць, што сябры аднаго са 
старэйшых саюзаў краіны мусяць плаціць падатак на дармаедства. 

– Вось такі “падарунак” зрабілі нам 
напярэдадні з’езда арганізацыі, які запланава-
ны на 4 сакавіка, – уздыхае старшыня Саюза 
беларускіх пісьменнікаў барыс Пятровіч. – 
Пастанова ўступіла ў сілу 17 лютага, за тры дні 
да моманту, калі беларусам трэба заплаціць 
падатак на дармаедства за 2015 год. Для нас гэта 
было поўнай нечаканасцю, таму што паводле 
ранейшых рашэнняў Міністэрства па падатках 
і зборах мы дармаедамі не лічыліся. Больш за 
тое, у кастрычніку мінулага года яны запрасілі 
спісы ўсіх сябраў нашага Саюза абавязкова з 
ідэнтыфікацыйнымі нумарамі. Мы тады склалі 
новы спіс і адаслалі ў Міністэрства па падат-
ках і зборах. Пасля гэтага ўсе нашы сябры 
дармаедамі нібыта не лічыліся і  калі некаторым 
пісьменнікам нашай арганізацыі прыходзілі 
“лісты шчасця”, то мы прадастаўлялі даведкі 
аб іх сяброўстве ў нашым Саюзе, і пытанне 
вырашылася станоўча. Нам тады сказалі, што 
прэтэнзій да нашых сябраў не павінна быць, 
і мы супакоіліся. І вось днямі такое рашэнне 
Міністэрства культуры!

– Саюз беларускіх пісьменнікаў – 
афіцыйна зарэгістраваная арганізацыя?

– Безумоўна. Мы і зарэгістраваныя, і маем 

такія ж юрыдычныя правы, як і іншыя творчыя 
саюзы, у тым ліку і Саюз пісьменнікаў Беларусі 
пад кіраўніцтвам Мікалая Чаргінца.

Наш Саюз – гэта найстарэйшая творчая 
арганізацыя, якая была заснавана Купалам 
і Коласам. Усе вядомыя і найбольш цікавыя 
сучасныя беларускія літаратары – нашы сябры: 
Святлана Алексіевіч, Віктар Казько, Анатоль 
Вярцінскі, Вольга Іпатава, Уладзімір Някляеў, 
Уладзімір Арлоў, Мікола Аўрамчык, Раіса 
Баравікова і іншыя. Калі наша арганізацыя не 
творчая, то якая тады творчая?!

– Што збіраецеся рабіць далей?
– Я спрабаваў датэлефанавацца міністру 

культуры Барысу Святлову, каб сустрэцца і 
абмеркаваць сітуацыю, але пакуль не атрыма-
лася з ім скантактавацца. 21 лютага накіруем 
у Мінкультуры афіцыйны ліст з просьбай 
перагледзець гэтае рашэнне. Бо калі больш 
старэйшых сябраў Саюза гэтая пастанова не 
кранае (яны – пенсіянеры), то нашым маладым 
і ўжо вядомым у краіне аўтарам – Андрэю 
Федарэнку, Андрэю Хадановічу, Алене Масла, 
Алесю Наварычу, Алесю Пашкевічу і іншым – 
прыкра. Якія яны дармаеды?!

Марыя ЭЙСМАНТ.

СІТУАцыя

Пратэст  у  Курапатах
Актывісты маладзёжнай арганізацыі «Малады 

фронт» (не зарэгістраванай у Беларусі) устанавілі 
палатку каля ўрочышча Курапаты, каб перашкодзіць 
будаўніцтву новага бізнес-цэнтра на скрыжаванні вуліцы 
Мірашнічэнкі і Мінскай кальцавой дарогі, паведаміў 

БелаПАН адзін з лідараў МФ Зміцер Дашкевіч.
Пікетаваць будоўлю, паводле слоў Дашкевіча, было 

вырашана таму, што праект бізнес-цэнтра парушае 
ахоўную зону гісторыка-культурнай каштоўнасці 
«Месца масавага пахавання ахвяр палітычных рэпрэсій  

1930–1940-х гадоў ва ўрочышчы Курапаты».
“Хлопцы становяцца пад грузавікі і экскавата-

ры. Будаўнікам трэба будзе прымаць нейкае рашэн-
не – або зачышчаць нас разам са спецназам, або 
спыняць гэтае будаўніцтва назаўсёды», –  паведаміў 

Дашкевіч. Праўда, міліцыянеры, якія прыехалі па  
выкліку будаўнікоў, папярэдзілі пратэстуючых, што 
на іх будуць складзены адміністрацыйныя пратаколы 
за парушэнне парадку правядзення масавага 
мерапрыемства.

Патаемна ад народа?
ДАрЭЧы

Су пр а ць  б удаў ніцтв а 
пяціпавярховага бізнес-цэнтра з 
парковачнай зонай і магазінам на 
першым паверсе  пратэстуюць і 
мясцовыя жыхары. У суботу яны 
сабраліся на свой сход. 

Аб планах забудаваць участак 
зямлі, размешчаны паміж домам №49 
па вуліцы Мірашнічэнкі і МКАДам, 

стала вядома зусім выпадкова, 
паведаміла БелаПАН мясцовая 
жыхарка.  Паводле яе слоў, грамадскае 
абмеркаванне праекта праходзіла 
з 17 кастрычніка па 10 лістапада 
2016 года, прычым у Першамайскім 
раёне Мінска, а не ў Савецкім, дзе 
ідзе будаўніцтва спрэчнага аб’екта. 
Як зазначыла жанчына, на дамах 

«не былі вывешаны аб’явы, што 
пройдзе абмеркаванне», а на сайце 
адміністрацыі Савецкага раёна 
«абвестка з’явілася са спазненнем».

Яшчэ да правядзення непасрэдна 
будаўніцтва, якое пачалося 16 лютага, 
жыхары размешчаных паблізу будоўлі 
дамоў сабралі 600 подпісаў супраць 
узвядзення бізнес-цэнтра. Яны 

звярнуліся ў Адміністрацыю прэзідэнта 
з просьбай умяшацца ў сітуацыю, а 30 
студзеня накіравалі ліст у пракурату-
ру Савецкага раёна. Ад пракуратуры 
мінчане запатрабавалі праверыць, на 
якой падставе ўзводзіцца будынак, ці 
ёсць у забудоўшчыка ўсе дазвольныя 
дакументы. 

Дарэчы, будуе бізнес-цэнтр ТАА 

«Белрэканструкцыя» па замове 
кампаніі «КІПрэканструкцыя». 
Праект павінен быць завершаны да 
28 лютага 2018 года.

Мясцовыя жыхары звярнулі ўвагу 
пракуратуры на тое, што ўчастак, дзе 
вядзецца будаўніцтва, заўсёды лічыўся 
зямлёй грамадскага карыстання. У 
звароце мінчане таксама ўказалі на 

тое, што забудоўшчык дэманціраваў 
спартыўную пляцоўку, якая была 
пабудавана за кошт удзельнікаў 
кааператыву. Акрамя таго, яны 
ўказалі, што будаўніцтва вядзецца 
недалёка ад ахоўнай зоны гісторыка-
культурнай каштоўнасці, якой 
з’яўляецца ўрочышча Курапаты, а ў 
самой ахоўнай зоне высякаюць лес.

АФІцыЙНА

У ахоўную 
зону  

не трапляе
Праект бізнес-

цэнтра, які будуецца 
на скрыжаванні вуліцы 
Мірашнічэнкі і Мінскай 
кальцавой аўтадарогі, не 
парушае мяжу зон аховы 
гісторыка-культ урнай 
каштоўнасці “Месца 
масавага пахавання 
ахвяр палітычных 
рэпрэсій 1930–1940-
х гадоў ва ўрочышчы 
Курапаты”. Пра гэта 
БелаПАН паведаміла 
начальнік аддзела па ахо-
ве гісторыка-культурнай 
спадчыны аднайменнага 
ўпраўлення Міністэрства 
культуры Наталля Хвір.
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Мы выходим из лифта, и Ларри Холл 
показывает нам одну из квартир в новом 
комплексе, строительство которого он 
только что закончил.

Комнаты обставлены дорого и со 
вкусом – по словам Холла, его клиенты 
оценили внимание к деталям и высокие 
стандарты внутренней отделки квартир.

Но в этих жилищах есть кое-что нео-
бычное: они расположены на глубине 
многих метров под землей в заброшен-
ной пусковой шахте для баллистических 
ракет посреди американского штата 
Канзас.

Сам Холл называет жилой ком-
плекс «элитное жилье для оставшихся 
в живых».

«Эти роскошные бункеры с защи-
той от поражающих факторов ядерного 
взрыва были спроектированы для того, 
чтобы обеспечить жильцам не только 
физическую защиту, но и психическое 
благополучие», – рекламирует свое дети-
ще Холл.

Несмотря на то, что стоимость этих 
квартир начинается от 1,5 млн долларов, 
предприниматель считает, что проблем 
со спросом на такое жилье среди бога-
тых покупателей не будет. «Все говорят, 
что им здесь очень хорошо спится», – 
замечает Холл.

Предприниматель потратил миллио-
ны на то, чтобы в жилом комплексе име-
лись всевозможные приспособления для  
безопасной и комфортной жизни не только 
сейчас, но и на неопределенный промежу-
ток времени (в случае, если какое-то ката-
строфическое событие все-таки случится).

Среди них – системы фильтрации 
воды и воздуха, несколько источников 
энергии (включая ветроэнергетические 
установки), возможность выращивать 
растения и разводить рыбу для про-
довольственных целей. Вход в жилой 
комплекс патрулируют вооруженные 
охранники. Кроме того, в комплексе есть 
кинотеатр, бассейн, операционная, поле 
для гольфа и даже стена для скалолаза-
ния. «Это словно маленький круизный 
лайнер», – говорит Холл.

Нил КЕНИГ.
(Би-Би-Си.)

            МыСЛИ ВСЛУх
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пОГЛяД КАЛОНКА АЛЕСя НяЎВЕСя бОЛьШАя пОЛИТИКА

Операция 
«Жемчужное 
ожерелье»

В кричевской районной газете недавно прочитал боль-
шую статью Н.Филиппенко «Надеяться на лучшее». Текст 
изобилует политической бравадой, противоречащими 
друг другу аргументами, стилистическими ошибками и 
странными выводами, но главное понять удалось: автор 
попыталась защитить политический строй СССР – социа-
лизм, служению которому она отдала значительную часть 
своей жизни. Удалось ли задуманное?

Итак, Н.Филиппенко считает, что социализм в СССР 
не потерпел поражение, «а было заранее спланированное 
предательство»: «Это была хорошо продуманная и круп-
нейшая операция ЦРУ… Когда «процесс» пошел открыто, 
Раиса Максимовна от жены Рейгана Нэнси получила жем-
чужное ожерелье, а когда «процесс» закончился – Михаил 
Сергеевич стал нобилиантом и сейчас безбедно проживает 
в Германии».

Вашей осведомленности, Нина Павловна, позавиду-
ет любая разведка мира. Я вот много читаю, но такого, 
простите, не знал. Но если государство можно развалить 
с помощью «жемчужного ожерелья», то грош ему цена. 
Кстати, вопрос: у Америки что, не нашлось еще парочки 
ожерелий, чтобы вручить женам руководителей КНДР и 
Кубы, и недостаточно влияния, чтобы сделать этих руко-
водителей нобелевскими лауреатами? Да вот почему-то 
Северная Корея и Куба, страны небольшие и уязвимые, 
продолжают строить социализм, правда, с некоторыми 
оттенками.

Горбачев действительно проживает безбедно. Но – в 
Москве. Руководит фондом своего имени. В Москве живут 
жена и родственники другого «предателя» – Ельцина. 
Никто их не трогает. Спецслужбы к ним ничего не имеют. 
И сам Путин – преемник Ельцина.

К слову, в Кремль Горбачева притащил Ю.Андропов. 
Вот такая была у коммунистов кадровая политика.

А вообще, Нина Павловна, что вы лично и ваши пар-
тийные товарищи предпринимали в годы ненавистной 
вам «перестройки», чтобы вернуть СССР на «правильные 
рельсы», сместить «предателей», «завербованных» США? 
Можете показать протоколы собраний, на которых вы 
лично клеймили позором Горбачева и Ельцина, их «при-
служников» на местах? Много ли телефонограмм послали 
в Москву, много ли провели пикетов и митингов в под-
держку социализма, конкретных лиц из Политбюро, кото-
рых вы считали правильными? Много ли статей написали 
в центральной и местной прессе на эту тему? Об этом вы 
как-то ничего не написали.

Если вы скажете, что тогда об этом ничего не знали, 
то напрашивается вывод: в СССР от народа правда скры-
валась. А значит, рано или поздно народ от власти отвер-
нулся бы. Он и отвернулся от коммунистов, поддержал 
«операцию ЦРУ».

Я не знаю, как у людей получается помнить из прожи-
того только хорошее. Видимо, работают законы психоло-
гии. А они таковы, что часто человек, долго находившийся 
в концлагере, будет вспоминать из всего спектра тяжелой 
жизни только крепкую дружбу, доброго надзирателя и 
кусок сала с хлебом, однажды перепавший по случаю.

Нине Павловне дважды повезло с «бесплатными» квар-
тирами – дали сначала двухкомнатную, потом трехком-
натную. Есть люди, которые любят халяву – чтобы им 
«давали», есть люди, которые предпочитают зарабатывать 
и покупать. Разные есть люди. Н.Филиппенко не упомя-
нула в статье, кем работала она и кем работал ее муж. 
Возможно, тогда была бы понятна «щедрость» государства. 
А вообще, бесплатный сыр бывает только в мышеловке.

Мои родители получили от СССР только барак с удоб-
ствами во дворе – наверное, работали плохо или занимали 
не те должности, в отличие от Нины Павловны. Они за 
свою жизнь не были ни на курортах, ни в домах отдыха, 
ни в зарубежных поездках. Даже «дружбу народов» им не 
удалось прочувствовать – не были ни в Средней Азии, ни 
на Кавказе, ни в Прибалтике…

Дружба народов – это лицемерная выдумка коммуни-
стических идеологов. Можно представить дружбу бело-
руса Алеся и татарина Вагиза, русского Ивана и молдава-
нина Иона, но дружбу между народами… Кто служил в 
Советской Армии, тот знает, о чем я говорю.

Автор в своей статье обошла темы репрессий, разо-
рения крестьянства, убийственной грызни и старческого 
маразма в верхах, поддержания экономики на плаву за 
счет выкачивания из недр полезных ископаемых и прода-
жи их на Запад. О дефиците товаров – вскользь, и только о 
«роскоши» – машинах.

Отмечая нынешние недостатки, автор считает, что 
виноваты сами люди, которые должны не критиковать, 
а работать и зарабатывать под руководством «наше-
го Президента». Вот так же раньше славословили и 
Горбачева…

Ни слова в статье о нынешнем развале района, мас-
совом закрытии предприятий, коррупции, махинациях 
на выборах, падении уровня жизни. Вот вопрос: кто же 
подкупил кричевскую верхушку власти ящиком пива и 
набором кубинских сигар? Неужели и тут щупальцы ЦРУ? 
Если так, то будем надеяться, что вскоре увидим на шее 
жены главного районного вертикальщика жемчужное оже-
релье.

Сергей  
НЕРОвНЫЙ

Хто б пасягнуў у нас 
на прэзідэнцкі ўказ? 

У ЗША федэральны суддзя аднаго  
з штатаў здолеў адмяніць указ прэзідэнта  

аб абароне ад тэрарызму.
У Штатах – яркі прэцэдэнт
(А зрэшты, і не дзіўна гэта):
На ўказ, што выдаў прэзідэнт,
Суддзя наклаў, як кажуць, вета.
А што, сябры, было б у нас,
А не ў далёкіх Штатах дзесьці,
Каб тлумны прэзідэнцкі ўказ
Суддзя раённы раптам збэсціў?
Кім працаваў бы ён пасля?
І ці была б наогул праца?
Пытынні, безумоўна, для
Сатырыка або паяца…

Залезь на кран  
або на ёлку – усё 

адно не будзе толку
Мінская пенсіянерка залезла  

на будаўнічы кран, патрабуючы належнай 
кампенсацыі за знос яе дома.  

З сабой яна прыхапіла дзяржаўны сцяг.
Не мецьме бабка родных сцен –
Пад знос пайсці павінна хата.
Старая лічыць, што ўзамен
Даюць ёй метраў малавата,
Уладай чыніцца падман.
І з-за таго, што метраў мала,
Залезла на пад’ёмны кран,
Дзяржаўным сцягам памахала.
Хто як выказвае пратэст –
Парою вельмі нечакана.
Што скарыстоўваюць замест
Таго, што на будоўлі, крана?
Адзін дзівак пад Новы год
Залезе, як мядзведзь, на ёлку;
Другі сабе зашые рот:
З уладай размаўляць без толку;
І, не шкадуючы сябе,
Аб’явіць галадоўку трэці:
Каб верх узяць у барацьбе,
Гатовы ён аддацца смерці.
Пакуты зведваюць яны,
Каб паспрыялі бюракраты…
Ды толькі ўладзе – хоць бы хны:
Маўляў, звычайныя вар’яты.

* * *
Не клічу я да барыкад
Ні маладых, ні ветэранаў.
Але на ўсіх, хто ад улад
Трывае здзек, 
Не хопіць кранаў…

Раздаць тавары 
задарма – і выйсця 

іншага няма
Паводле дадзеных Белстата, у Беларусі склады 
перапоўнены непрададзенымі таварамі. Сярод  
іх натуральныя футры, абутак, бюстгальтары, 
панчохі, аўтамабілі-самазвалы, каньяк і г.д.

Жыццё, на жаль, ідзе не ў лад,
Паўсюль пільнуюць перашкоды…
І вось яшчэ адна: на склад
Працуюць фабрыкі, заводы.
Ляжаць, нібыта хлам які,
Без руху іхнія тавары –
Не хочуць браць пакупнікі
Ні за рублі, ні за даляры.
І хоць ты аддавай за так
Тавар найболей заляжалы:
Панчохі, ліфчыкі, каньяк,
Абутак, футры, самазвалы…
Калі ж задарам грамадзе
Той неліквід даваць не будзем,
Усё папросту прападзе –
Як кажуць, ні сабе, ні людзям.
Панчохі й ліфчыкі, што ў нас
Ляжаць на складзе, – жах дый годзе:
Не купіць нават і калгас,
Бо ўжо і там бікіні ў модзе.
І столькі футраў нам не трэ –
Ні з норак, ні з баброў, ні з нутрый:
Праз год-другі
Іх моль зжарэ,
І стануць пылам тыя футры.
Мы ні ўнутры, ні за мяжой
Не прададзім і самазвалы:
Калі пакрыюцца іржой,
Дык будзе з іх гешэфт няўдалы.
Каньяк “завіс”… Яго, аднак,
Ніякая не возьме трасца:
Чым большай вытрымкі каньяк,
Тым даражэй затым прадасца!

ДУхОЎНы СКАрб

Ахонаўскія самародкі
Даўно гэта было… Наш 

зямляк – славуты беларускі 
пісьменнік Вячаслаў 
Адамчык – адзначаў сваё 
шасцідзесяцігоддзе. На 
ўрачыстасць ён запрасіў 
і землякоў – удзельнікаў 
фальклорнага калектыву 
з вёскі Ахонава. Мне такса-
ма пашчасціла быць на тым 
цудоўным мерапрыемстве. 
Памятаю, калі, абапіраючыся 
на кіёчак, на сцэну выйшла 
Надзея Іванаўна Бурак і заспя-
вала сваім звонкім мілагучным 
голасам, усе ў Доме літаратара 
затаілі дыханне. Надзею 
Іванаўну і яе сябровак доўга 
не хацелі адпускаць са сцэны, 
прасілі паспяваць яшчэ і яшчэ 
– да таго ўсім спадабаліся 
іхнія песні.

На вялікі жаль, многіх, з 
кім мы тады ездзілі на юбілей 
выдатнага пісьменніка, ужо 
няма ў жывых. А фаль-
клорны калектыў, якому 
летам споўнілася 30 гадоў, 
па-ранейшаму радуе людзей 
аўтэнтычнымі песнямі, іншых 
у яго рэпертуары няма. 

На працягу васьмі 
гадоў калектыў узначаль-
вае Святлана Гранкоўская. За 
дзясяткі кіламетраў ездзіць 
сюды на цягніку з пасёл-
ка Наваельня, а потым яшчэ 
некалькі кіламетраў ідзе пеш-
шу. Святлана Яўгенаўна і яе 
сяброўкі стараюцца, каб жыла 
песня. 

У вялікай вёсцы Ахонава 
ўжо даўно не працуе школа, 
Дом быту, пошта. Ёсць толькі 
ФАП, магазін і, дзякуючы 
самадзейным артысткам, клуб. 
Мы пагутарылі з яго загад-
чыцай – кіраўніком мастац-
кай самадзейнасці Святланай 
Гранкоўскай. 

– Скажыце, калі ласка, 
хто стварыў у Ахонаве ваш 
славуты калектыў?

– Надзея Іванаўна Бурак і 
Вера Віктараўна Калач. Лічы, 
з першых дзён у фальклор-
ны калектыў прыйшлі Зінаіда 
Яўгенаўна Стэльмах, Марыя 

Мікалаеўна Тарас, Вера 
Ільінічна Логаш, Валянціна 
Васільеўна Бранкоўская. 
Дарэчы, Валянціне Васільеўне 
ў маі споўніцца 92 гады, але 
без яе не адбываецца ні адзін 
канцэрт. Пазней прыйшлі 
Таццяна Аляксееўна Музыкіна 
і Вольга Аляксееўна Логаш. 

– Спяваеце толькі 
аўтэнтычныя песні. А якія?

– Вясельныя, валачобныя, 
калядныя, бытавыя, юр’ёвыя. 
Юр’ёвыя песні, так бы 
мовіць, наш брэнд. На гэта 
цудоўнае свята ў нашу вёску 
збіраецца мноства народу: з 
Дзятлава, Гродна, Мінска і 
іншых гарадоў і вёсак. І ўсе, 
хто прыязджае, застаюцца 
вельмі задаволены. Нездарма 
наш калектыў ужо даўно 
носіць званне народнага 
і кожны год пацвярджае 
яго.

– А дзе выступалі?
– О, дзе мы толькі 

не выступалі! І ў 
Гродне, і ў Мінску, 
я ўжо не кажу пра 
Дзятлава. А некалі 
Надзея Іванаўна 
Бурак выступала ў 
Маскве. 

Мы ездзім 

па вёсках свайго раёна, каб 
парадаваць песнямі люд-
зей. У апошні час пабывалі 
ў Панікартах, Боцкавічах, 
Клішавічах. 

– Святлана Яўгенаўна, а ці 
ёсць каму перадаць гэты бяс-
цэнны скарб – аўтэнтычныя 
песні? Дзетак ці заахвочва-
еце да ўдзелу ў мастацкай 
самадзейнасці?

– Так. У нас ёсць і дзіцячая 
фальклорная група, удзельнікі 
якой з задавальненнем спява-
юць аўтэнтычныя песні. Гэта 

Аліна Талкун, Даша Дзірвук, 
Міліна Раманюк, Таня Кардаш, 
Маша Духоўнік. Яны, так 
бы мовіць, панясуць родную 
песню далей, не дадуць ёй 
загінуць.

– Песня збліжае?
– Яшчэ як! Нашы сама-

дзейныя артысткі дапама-
гаюць адна адной у розных 
гаспадарчых справах, раз-
ам адзначаюць святы. Іхняя 
агульная заслуга, што каля 
нашага клуба з ранняй вясны і 
да позняй восені палымнеюць 
розныя кветкі.

– І традыцыйнае пытан-
не: якія бліжэйшыя планы?

– У маі возьмем удзел у 
абласным фальклорным 
фестывалі, прычым як дарос-
лы калектыў, так і дзіцячы. 
Хочам парадаваць людзей  
абрадам Юр’я, каб, як і 
заўсёды, правесці яго на 
высокім узроўні. Будзем 
ездзіць з канцэртамі па вёсках, 
выступаць усюды, куды запро-
сяць.

– Дзякуй за гутар-
ку, шаноўная Святлана 
Яўгенаўна! Поспехаў вам і 
вашаму слаўнаму калектыву!

Леанарда ЮРГІЛЕВІЧ.
Фота аўтара.

Самадзейныя артысткі з Ахонава.

Кіраўнік 
калектыву 
Святлана 

Гранкоўская.

З аднаго палону – у другі
Біблейскі прарок Майсей вадзіў свой 

народ па пустыні 40 гадоў, каб вызваліць 
яго з егіпецкага рабства і даць шчаслівае 
жыццё. А якіх вынікаў дасягнулі 
нашы “прарокі” больш як за 20 гадоў? 
Развіталіся з савецкім рабствам? Так, але 
з аднаго палону трапілі ў другі.

Сённяшняя кантрактная сістэма най-
му на працу – гэта своеасаблівае раб-
ства. Наёмны работнік стаў па вялікім 
рахунку бяспраўным. Працоўны кодэкс 
– самая сапраўдная фікцыя. Ты можаш 
быць высокапрафесійным, старанлівым 
рабочым, але, калі становішся няўгодны 
для начальства, ніхто з табой кантракт 

не працягне. Ніякія прафсаюзы цябе не 
абароняць, не кажучы пра суд.

Раней грэшнікі маглі купляць 
індульгенцыю на адпушчэнне грахоў у 
папскага прастола. Цяпер можна купіць 
свабоду за вялікія грошы. Несумленны 
бізнесмен парушыў закон і трапіў за кра-
ты. Яму кажуць: “Ты абакраў дзяржаву 
на мільён долараў, пералічыш у казну 
суму ў пяць разоў большую – будзеш на 
свабодзе”.

У правінцыяльных гарадках бытуе 
жарт:

– Дзе працуеш?
– У гартопе?

– А кім?
– Топаю па горадзе ў пошуках працы.
Тут, як кажуць, не да смеху. Вунь якія 

скарачэнні штатаў адбыліся за апошнія 
гады на заводах і фабрыках! А новыя 
рабочыя месцы ствараюцца марудна.

З усіх бакоў чуем пра неабходнасць 
захоўваць Незалежнасць краіны. Але якая 
гэта Незалежнасць, калі мы ўсё больш і 
больш залазім у дрыгву пазык? Як сказаў 
адзін суайчыннік, раней мы былі бед-
ныя, але ганарлівыя, цяпер – бедныя і 
прыніжаныя.

Васіль дзянісавіч КАбАЧЭўСКІ, 
жыхар г.Оршы.

НЕЛьЗя МОЛЧАТь!

Последователей большевиков –  
к ответу

В трех январских номерах «Народной 
Воли» печатались материалы, в кото-
рых кандидат исторических наук Игорь 
Кузнецов, его коллеги, а также доктор 
юридических наук профессор Михаил 
Пастухов предлагали общественности 
объявить 2017 год Годом памяти. Имея, 
конечно, в виду многомиллионные жерт-
вы большевистского террора. Как канди-
дат технических наук, доцент, хочу твор-
чески развить данную инициативу.

Я предлагаю пополнить книгу памяти 
жертв, их палачей и пособников-доносчи-
ков главой о современных последователях. 
Для этого не надо открывать архивы КГБ, 
ДИН МВД, судов. Преступления происхо-
дят у нас на глазах. Их жертвами стало уже 
множество людей.

Сколько талантливых политиков, уче-
ных, специалистов вынуждены были поки-
нуть Родину из-за попраниях их прав! А 
сколько уникальных разработок и иници-

атив безвозвратно утрачены для страны! 
Нанесен невосполнимый ущерб экономике 
Беларуси. Но самое главное – разрушено 
самосознание значительной части молодежи.

Короче, современные последователи 
большевиков должны отвечать по всей 
строгости законов.

Михаил ЖЕМЧУЖНЫЙ, кандидат 
технических наук, доцент, теперь 
отбывающий наказание в ИК-14.

Борисовский район.

ЛІСТ З НАрОДА

Хто б мог падумаць, што з суседняй Расіяй адносіны будуць псавацца ўвачавідкі?  
Беларусы на гэта рэагуюць балюча. Вось Мікалай Іваноўскі з Гродна  

нават выказаў свае эмоцыі ў вершаванай форме.

Пратры рукамі зенкі-вейкі…
З раднёй сварыцца непрыстойна.
Чаго на нас плюеш, сусед?
Вядзі сябе мудрэй, дастойна.
Нам без цябе хапае бед.
Навошта ставіш на мяжы
Ты дрот вусаты і калючы!
У вочы лепш, сусед, скажы,
Чаму мне робіш так балюча?
Няўжо аб’еўся твой народ

Каўбас ці мяса з Беларусі?
Ці, можа, прэ ад нас смурод,
Што ты так крута адвярнуўся?
Жылі народы нашы дружна,
Перапляліся карані.
Змагаліся суполкай мужна,
Імкнуліся зямельку бараніць.
Цяпер падлічваеш капейкі,
Шкадуеш нафту нам і газ,

Пратры рукамі зенкі-вейкі,
Сварыцца сёння нам не час.
Ты зброяй бразгаеш вякамі.
Чаго так шчэрышся, як звер?
Не будзе люд мой жабракамі,
Не дачакаешся – павер.

Мікалай ІВАНОўСКІ.
Гродна.

пАЗІцыя

Не ўстаноўлены помнік, 
няма Дошкі памяці

У гады бальшавіцкага тэрору ў Калінкавіцкім раёне былі 
знішчаны 274 заможныя селяніны. Усе яны былі расстраляны 
ва ўрочышчы “Сітня”. Аднак да гэтага часу месца пахавання 
ахвяр бальшавіцкага тэрору нічым не адзначана. Не ўсталяваны 
помнік, няма Дошкі памяці. На гэтую тэму мясцовыя чыноўнікі 
нават не хочуць размаўляць.

Я цалкам падтрымліваю зварот групы навукоўцаў да грама-
дзян Беларусі з заклікам зрабіць 2017 год Годам памяці і ўзгадаць 
усіх ахвяр бальшавіцкага тэрору. Дэмакратычным партыям і 
грамадскім аб’яднанням трэба ўзяць ініцыятыву ў свае рукі.

Алесь ЗАРАНОК.
г.Калінкавічы.

ГОЛАС ГЛыбІНКІ

Беларускую мову павінна 
падтрымаць уладная эліта!

Так, так, за мову павінна гарой паўстаць уладная эліта. Разам 
з усёй творчай інтэлігенцыяй краіны. Каб абараніць яе кроўныя 
інтарэсы.

Мова – духоўны абярэг незалежнасці, гонару, годнасці 
краіны. Мова – выява яе твару. 

Марыя бАРАВІК.
в.Падсвілле Глыбоцкага раёна Віцебскай вобласці.

О чем говорили мировые лидеры  
в Мюнхене на конференции по безапасности

Значение Мюнхенской 
конференции по безопасности, 
которая только что завершилась, 
трудно переоценить. Это уже 
53-я по счету ежегодная встреча, 
на которой ведут дискуссию по 
важнейшим темам лидеры мировых 
стран.

К набору ставших в последние 
годы привычными тем (Сирия, 
Украина, Россия, терроризм) 
добавилась новая – внутренний 
кризис Запада, связанный с 
избранием миллиардера Дональда 
Трампа новым президентом США.

Председателем конференции 
уже в девятый раз был избран 
немецкий дипломат Вольфганг 
Ишингер.

«Трамп  
меня пугает»

В этом признался в интервью 
глава конференции Вольфганг 
Ишингер. По словам бывшего 
дипломата, его беспокоит то, что 
глава Белого дома не обозначил 
четко своих партнеров. Трамп стал 
первым американским президентом, 
поставившим под сомнение 
НАТО и заявившим о приоритете 
национальных интересов.

Шок от этих слов в Европе еще не 
прошел, и к представителям новой 
американской администрации в 
Мюнхене было приковано особое 
внимание. Одна из дискуссий, 
участие в которой принимали 
президент Украины Петр 
Порошенко и один из критиков 
Трампа, американский сенатор 
Джон Маккейн, называлась «Конец 
Запада, каким мы его знаем?». 

Будущее Запада
Не остался без внимания 

и кризис Европейского Союза, 

вызванный грядущим выходом из 
него Великобритании.

Будущее Запада, пожалуй, один 
из главных вопросов, который 
интересует сейчас политиков и 
экспертов. Соединенные Штаты 
на форуме в Мюнхене были 
представлены вице-президентом 
Майком Пенсом, главой 
Пентагона Джеймсом Мэттисом и 
традиционно большой делегацией 
военных и сенаторов.

О роли Германии  
в разрешении 

мировых военных 
конфликтов

Об этом говорила Ангела 
Меркель. В частности, кроме 
Афганистана и Сирии она 
упомянула о войне на востоке 
Украины, нормандском формате 
переговоров и Минских 

соглашениях. Также Меркель в 
который раз отметила, что Россия 
поддерживает сепаратистов на 
Донбассе. Она подчеркнула роль 
НАТО в свете происходящего в 
мире, а также отметила, что самым 
важным партнером ЕС являются 
США. 

Вице-президент США Майк 
Пенс подчеркнул, что США 
поддерживают Евросоюз и НАТО. 

Украинский ланч
Петр Порошенко заявил о том, 

что Украина оставалась одной из 
главных тем конференции. Кроме 
того, состоялись двусторонние 
переговоры Майка Пенса с 
Петром Порошенко. По словам 
украинского лидера, это является 
подтверждением мощности 
мировой солидарности с Украиной.

«Мы должны призвать Россию 
к ответу и требовать, чтобы она 
уважала Минские соглашения и 

начала деэскалацию насилия на 
востоке Украины», – заявил Пенс.

На полях Мюнхенской 
конференции состоялся украинский 
ланч. В ходе этого мероприятия 
выступил бывший генсек НАТО 
Андерс Фог Расмуссен. «Основная 
проблема в том, чтобы убедить 
администрацию США, что Америка 
станет великой только тогда, когда 
Украина будет сильной. Украине 
необходима военная поддержка, 
предоставление оборонного 
вооружения. Друзей нельзя 
предавать и бросать, им необходимо 
помогать», – подчеркнул Расмуссен». 

Это единственный 
путь, чтобы 

остановить агрессию
Президент Петр Порошенко 

участвовал в дискуссии о том, 
что же будет с западным миром 
в будущем. Кроме него в ней 

принимали участие американский 
сенатор Джон Маккейн, президент 
Польши Анджей Дуда, министр 
иностранных дел Великобритании 
борис Джонсон и глава МИД 
Нидерландов берт Кендерс. 

В своем выступлении 
Порошенко, в частности, заявил, 
что Путин ненавидит Украину, 
но было бы ошибкой считать, что 
аппетиты РФ ограничиваются 
только Украиной. «Мы хотим 
свободы – Россия хочет наказать 
нас за это. Единственный «грех» 
был в том, что мы решили жить 
независимо, с демократическими 
ценностями, на нашей собственной 
земле. Поддержка Украины – 
это единственный путь, чтобы 
остановить продолжающуюся 
агрессию и заставить РФ уважать 
международное законодательство и 
мировой порядок», – заявил глава 
государства.

Сергей ИВАНОВ.

У НИх

Богатые американцы покупают 
бункеры на случай ядерной войны

САМыЕ ВпЕЧАТЛяющИЕ ФОТОГрАФИИ ГОДА
Жури World Press 

Photo объявило лауреатов 
этого самого престижного 
м е ж д у н а р о д н о г о 
фотоконкурса. Главный приз 
международного конкурса 
фотографов World Press 
Photo в этом году получил 
снимок турецкого фотографа 
бурхана озбилиджи , 
сделанный во время убийства 
российского посла  в Турции 
Андрея Карлова.

На фотографии года 
запечатлен 22-летний 
полицейский Мевлют Мерт 
Алтынташ спустя несколько 
секунд после покушения на 
российского дипломата. Он 
держит в руке пистолет и что-
то кричит. На заднем плане 
лежит смертельно раненный 
Карлов.

По словам самого 
О з б и л и д ж и ,  е г о 
п р о ф е с с и о н а л ь н ы е 
инстинкты взяли верх в 
тот момент, когда перед 
его глазами развивалась 
шокирующая сцена. «Было 
очень жарко, будто я кипятил 
воду у себя в голове, затем 
очень-очень холодно. Крайне 
опасно, – описал фотограф 

свои ощущения в момент 
убийства. – Но в то же время 
я понимал, что это большая 
история, это очень-очень 
важное происшествие».

В результате Озбилиджи 
решил сделать то, чему 
научился за свою 30-летнюю 
карьеру. «Я немедленно 
решил выполнить свою 

работу, поскольку меня 
могли ранить, возможно, 
убить, но по крайней мере я 
решил продемонстрировать 
хорошую журналистику», – 
рассказал фотограф.

Снимок года был выбран 
из 80.408 фотографий, 
которые представили на 
конкурсе 5034 фотографа из 
125 стран. Призы присудили 
в восьми категориях всего 45 
авторам снимков из 25 стран.

В фотографиях, победив-
ших на конкурсе, отраже-
ны главные темы ушедшего 
года, включая вооруженные 
конфликты в Сирии и Ираке, 
миграционный кризис, 
смерть бывшего кубинско-
го лидера Фиделя Кастро и 
Олимпийские игры в Рио-де-
Жанейро. 

World Press Photo 
является самым престижным 
международным конкурсом 

фотографов, ведущим 
свою историю с 1955 года. 
Его цель – поддерживать и 
развивать высокие стандарты 
в фотожурналистике и 
фотодокументалистике.

Представляем еще один 
снимок (вверху).

Беженцы на границе 
Греции и Македонии. Фото 
Вадима Хирды. Категория 
«Проблемы современности», 
2-е место.

бЕЛАрУСь–рАСІя

ДОНбАСС

«Теперь Москва уже не может делать 
вид, что она находится в стороне  
от конфликта, что «ее там нет»

Центральные СМИ России 
пишут об указе президента 
Путина, которым РФ при-
знает документы, выданные 
«фактически действующими» 
органами власти в отдель-
ных районах Донецкой и 
Луганской областей Украины. 
Заявленный срок действия – 
до политического урегулиро-
вания ситуации в Донбассе.

Это ,  о б ъясняе т 
«Коммерсант», позволит 
жителям «народных респу-
блик» Донбасса легитимно 

попадать в Россию и затем 
перемещаться на железнодо-
рожном, авиационном транс-
порте по РФ.

Президент Украины Петр 
Порошенко считает, что этот 
указ – лишнее доказатель-
ство российской оккупации и 
нарушения международного 
права. По словам собеседника 
«Коммерсанта» в администра-
ции украинского президента, 
этим решением Россия факти-
чески признала себя стороной 
конфликта в Донбассе.

ЭКСпЕрИМЕНТ

Финляндия стала первой страной  
в мире, где с 1 января 2017 года 

некоторым гражданам начали 
выплачивать так называемый 

«базовый доход»
Это гарантированный 

минимальный доход за счет 
государства, который предо-
ставляется без каких бы то 
ни было условий. Первыми 
участниками эксперимента 
стали выбранные по жребию 
две тысячи безработных в воз-
расте от 25 до 58 лет. Финские 
власти в течение двух лет 
будут платить им по 560 евро 
(585 долларов) в месяц вне 
зависимости от того, найдут 
ли участники эксперимента 

себе работу или нет.
Разница по сравнению с 

пособием по безработице в 
том, что нашедший работу 
сохраняет базовый доход. А в 
случае с пособием по безра-
ботице он должен учитывать, 
что, устроившись на работу, 
лишится его. Эта мера, пола-
гают финские власти, будет 
стимулировать людей устраи-
ваться на работу и с окладом 
до 1500–1700 евро, а не жить 
на пособие.

прОГНОЗ

Альпийские 
зимние курорты 

исчезнут?
Европейские ученые 

спрогнозировали поте-
рю Альпами до 70 процен-
тов современного снеж-
ного покрова к 2100 году. 

Посвященное этому исследо-
вание опубликовано в жур-
нале The Cryosphere, кратко 
о нем  сообщает Европейский 
союз наук о Земле.

НУ И НУ!

Пекинский дедушка в 72 года  
стал бабушкой

Перед операцией Синю Юэ 
пришлось пройти множество 
тестов и ответить более чем 
на 1000 вопросов, чтобы под-
твердить серьезность своих 
намерений. Он был одним из 

трех сыновей у своих роди-
телей, в то время как они 
мечтали о дочери. Поэтому в 
детстве его одевали в одеж-
ду для девочек и заставляли 
заниматься рукоделием.

ВпЕрВыЕ!

В Дубае появятся 
 воздушные такси-беспилотники

С июля у жителей и гостей 
Дубая появится возможность 
пользоваться услугами 
летающего такси. Его 
функцию будут выполнять 
дроны.

Б е с п и л о т н и к и - т а к с и 
рассчитаны на одного клиента 

весом до 100 кг, сообщил 
представитель транспортных 
властей Дубая. Пассажир 
должен будет выбрать пункт 
назначения на сенсорном 
экране. Никаких других 
элементов управления внутри 
дрона не предусмотрено.

Лукашэнка з Пуціным  
не перасякуцца.  

А з Мядзведзевым?
Гэты тыдзень Аляксандр 

Лукашэнка правядзе ў Сочы, 
паведаміла ўчора БЕЛТА са 
спасылкай на прэс-службу 
прэзідэнта. Праўда, не 
ўдакладняецца, паляцеў ён 
туды, толькі каб адпачыць, 
ці падчас вакацый правядзе 
і сустрэчы з Уладзімірам 
Пуціным альбо Дзмітрыем 
Мядзведзевым.

У гэты ж час прэс-
сакратар кіраўніка расійскай 
дзяржавы Дзмітрый Пяскоў 
паведаміў: “Наколькі нам 
вядома, Аляксандр Рыгоравіч 
знаходзіцца ў Сочы, гэта 
прыватная паездка. На 
бліжэйшыя дні, наколькі мы 
разумеем, графікі кіраўнікоў 
дзяржаў перапоўнены, але ў 

Пуціна, прынамсі, сустрэ-
чы такой не значыцца. Але 
разам з тым, безумоўна, 
па-ранейшаму працягваецца 
работа па ўзгадненні тэрмінаў 
правядзення Найвышэйшага 
дзяржсавета Расія–Беларусь”.

Пры гэтым Пяскоў, 
адказваючы на пытанне аб 
графіку і паездках Пуціна, 
адказаў, што паездак у Сочы 
ў расійскага прэзідэнта ў 
бліжэйшыя дні не запланавана: 
«На гэтым тыдні няма, не 
запланавана».

Дарэчы, летась у лютым 
падчас адпачынку ў Сочы 
Аляксандр Лукашэнка 
сустракаўся і з прэзідэнтам 
Расіі Пуціным, і з прэм’ер-
міністрам Мядзведзевым. 
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ЭКСКЛюЗІЎжИЗНь ДрУГИх           ДАВЕДАЧНАЕ бюрО
На пытанні чытачоў адказвае 
старшыня Пухавіцкай раённай 
арганізацыі ГА “Беларускае 
таварыства абароны правоў 
спажыўцоў” васіль вАЛАСЮК.
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ДЛя ВяСёЛАЙ КАМпАНІІ

Песні  
з бабулінага 

куфара
Дзень добры, паважаныя супрацоўнікі маёй 

любімай “Народнай Волі”!
Я вельмі рада, што вы адкрылі рубрыку «Для вясё-

лай кампаніі», у якой сталі друкаваць папулярныя ў 
мінулым беларускія песні. Вельмі важна, каб гэтыя 
песні не былі забыты, бо песня – гэта душа народа.

Ёсць нямала старадаўніх беларускіх песень, якія 
ўжо амаль забыты, знікаюць, іх не чутно ні па радыё, 
ні па тэлебачанні. Спадзяюся, што, можа быць, яны 
трапяцца на вочы народным ансамблям і іх пачнуць 
выконваць, тады яны не знікнуць з памяці беларусаў. 
На жаль, са смерцю старых – носьбітаў гэтых песень, 
знікае вялікі пласт народнай культуры, а моладзь зараз 
у асноўным цікавяць ужо іншыя песні.

З павагай і з пажаданнямі поспехаў у вашай 
нялёгкай журналісцкай працы –

Людміла ЯРМАКОВІЧ.

Сабралася  
бедна басота

Словы і музыка народныя

Дробна драбніца, дробна драбніца,
Дробны дождж ідзе.
 Ой, сабралася бедна басота         
 Дый гарэлку п’е.

– П’ём мы гарэлку, п’ём мы наліўку,
Будзем піць віно.
 А хто к нам прыйдзе, будзе смяяцца,          
 Будзем біць таго.

Ой, прыйшоў, прыйшоў дзядзька багаты,
Насміхаецца:
 – Ой, за што, за што бедна басота           

 Напіваецца?

– Ой, ты не смейся, дзядзька багаты,
Ты не смейся з нас,
 Вазьмі ты ў рукі чарку гарэлкі, 
 Выпі ты за нас!

– Рад бы я выпіць, рад бы я з’есці,
Рад бы закусіць.
 Сто рублёў маю, сто рублёў маю,          
 Недзе размяніць.

– У цябе сотні, а ў нас драбніца,
Дык не смейся з нас.
 Ідзі ты к чорту, дзядзька багаты,          
 Прэч ідзі ад нас!

Адзін за рукі, другі за ногі,
Трэці ў карак б’е…
 Ой, не йдзі, не йдзі, дзядзька багаты,            

 Дзе басота п’е!
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ВыСТАВы

Праўда  
пра Курапаты

З 23 па 28 лютага ў сталічным Палацы мастацтва 
будзе працаваць выстава “Праўда пра Курапаты. 

Факты, дакументы, сведчанні”. 

Выс таву ла дзяць 
грамадская ініцыятыва 
“Эксперты ў абарону 
Курапатаў” і суполка “Пагоня” 
Беларускага саюза мастакоў 
пры падтрымцы шматлікіх 
структур грамадзянскай 
супольнасці краіны. 

У дакументальнай частцы 
экспазіцыі разам з тэмамі, 
што дэманстраваліся на 
першай выставе ўвосень 
2015 г., прадстаўлены вынікі 
апошніх даследаванняў сябраў 
ініцыятывы ў гістарычнай 
тапаграфіі Курапатаў, а 
таксама матэрыялы пра 

жыццё навакольных вёсак у 
даваенныя і паваенныя гады.

У мастацкай частцы 
выставы экспануюцца 
тэматычныя творы беларускіх 
мастакоў, а таксама работы 
айчынных і замежных 
аўтараў, дасланыя на адкрыты 
грамадскі конкурс “Курапаты 
– народны мемарыял”.

Сябры ініцыятывы 
адкажуць на вашы пытанні 
наконт гісторыі Курапатаў 
і сённяшняй сітуацыі вакол 
нацыянальнага некропаля.

Выстава будзе працаваць  з 
11.00 да 19.00. Уваход вольны. 
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Не патрэбны сертыфікат  
у спа-салон

Муж вырашыў зрабіць мне нечаканы падарунак 
і купіў сертыфікат на Дзень нараджэння – 
працэдуры ў спа-салоне. Але, па-першае, мне гэтыя 
працэдуры не патрэбны, а па-другое, сертыфікат 
даволі дарагі. За гэтыя грошы я купіла б сабе іншы 
падарунак. Ці можна вярнуць сертыфікат назад?

Ніна П., г.Вілейка.
– Так, гэта права спажыўца.

Не далі Кнігу  
заўваг і прапаноў

Папрасіў у магазіне Кнігу заўваг і прапаноў. 
Адказалі, што кніга знаходзіцца ў цэнтральным 
офісе, які знаходзіцца ў іншым раёне. Сказалі: калі 
хачу напісаць скаргу, то трэба ехаць туды. Як 
паступіць у гэтай сітуацыі?

Аляксей КОРСАК, Віцебск.
– У кожным гандлёвым аб’екце ў абавязковым парадку 

павінна быць Кніга заўваг і прапаноў. За парушэнне гэтай 
нормы даюць штраф у памеры шасці базавых велічынь.

Жонка касманаўта НАвІЦКАГА:

«З сабой Алег  
узяў іконку  

і беларускі сцяг…»
Юлія НАВІЦКАЯ распавяла “Народнай Волі” пра тое,  

як рыхтавала мужа да другога палёту ў космас, што перадае яму  
ў пасылках і чаму касманаўтам даюць каленам пад задняе месца.

17 лістапада мінулага 
года грамадзянін Расіі 
Алег Навіцкі, які родам з 
беларускага горада Чэрвень, 
у чарговы раз адправіўся ў 
космас. Гэта ўжо другі палёт 
нашага земляка – трэцяга 
беларуса, які пабываў на 
арбіце…

– Юлія, дзень 17 лютага 
стаў для вас маленькай 
юбілейнай датай – роўна тры 
месяцы прайшло з таго часу, 
як муж паляцеў у космас. 
Сувязь падтрымліваеце 
пастаянна?

– Зараз такія сучасныя 
сродкі сувязі, што Алег 
тэлефануе мне па некалькі 
разоў на дзень. Звычайна 
раніцай, калі прачынаецца, 
і вечарам. А здараецца, што 
і днём, калі маецца вольная 
хвілінка, бо працоўны графік 
вельмі напружаны. Ёсць нават 
работы, на якія адводзіцца 
ўсяго пяць хвілін, і гэты час 
унесены ў расклад дня.

Акрамя таго, раз на 
тыдзень праводзіцца 
прыватная відэаканферэнцыя. 
І калі падчас першага палёту 
для гэтага трэба было ездзіць 
у Цэнтр кіравання палётамі, то 
зараз нам выдалі спецыяльныя 
планшэты. Таму размаўляем з 
дому, як правіла – у нядзелю.

– Другі палёт нечым 
а д р о з н і в а е ц ц а  а д 
папярэдняга?

– Самі касманаўты 
кажуць, што для іх усе палёты 
асаблівыя. Гэтак жа, як для 
сям’і ўсе разлукі з любімым 
чалавекам аднолькавыя. І 
кожная камандзіроўка не 
становіцца менш альбо 
больш небяспечнай ад таго, 
што адбываецца не ў першы 
раз. Нягледзячы на тое, што 
кажуць пра нашу самую 
надзейную тэхніку, у душы 
ўсё роўна перажываеш. Тым 
больш што зараз палёт будзе 
больш працяглы. Калі ў першы 
раз ён доўжыўся 144 сутак, то 
на гэты раз – 180.

– А што муж узяў з дому 
ў такое далёкае падарожжа?

– Найперш трэба сказаць, 
што дазваляецца узяць 
з сабой у космас толькі 
кілаграм асабістых рэчаў. 
Алег захапіў нашы лісты, 
фотаздымкі, невялікую іконку 
і крыжык, беларускі сцяг, які 
яму ўручылі ў беларускім 
пасольстве. Знайшлося 
месца невялікім сувенірам 
і экіпажным эмблемам. Гэта 
ж не на адпачынак ехаць, 
калі запіхваем у чамадан 25 
кілаграмаў рэчаў. Чалавек, 
які адпраўляецца ў такую 
камандзіроўку, разумее, што 
трэба ўзяць самае дарагое. 
У такія моманты ідзе 
пераацэнка коштоўнасцяў, пра 
матэрыяльнае гаворка нават 
не ідзе. І той жа ліст у космасе 
– гэта найперш успамін 
пра дом, пра сям’ю і блізкіх 
людзей.

– Юлія, а чаму касманаўты 
перад кожным палётам 
глядзяць фільм “белае сонца 
пустыні”?

– Наколькі мне вядома, 
калі на экранах з’явіўся гэты 
фільм, знакаміты касманаўт 
Аляксей Архіпавіч Лявонаў 
даў паглядзець яго экіпажу, 
які адпраўляўся на арбіту. Той 
палёт быў удалы. Можа, гэта 
і супадзенне, але з таго часу 
традыцыя захавалася. Ведаю, 
што аднойчы адзін касманаўт 
вырашыў адступіцца ад 
яе (маўляў, надакучыла 
ўжо глядзець адзін і той жа 
фільм), і ў экіпажа здарыліся 
праблемы падчас палёту. 
Пасля гэтага выпадку ўжо ні ў 
кога няма жадання ігнараваць 
“Белае сонца пустыні”. Тым 
больш што касманаўты – 

вельмі прымхлівыя людзі. 
Таму глядзіць фільм і асноўны 
экіпаж, і дубліруючы.

– У Алега ёсць свае 
забабоны перад палётам?

– Паколькі раней ён быў 
ваенным лётчыкам, то ніколі 
не кажа – “апошні палёт”. 
Я, да слова, таксама заўсёды 
замяняю слова “апошні” 
на “крайні”. Нават у чарзе ў 
магазіне заўсёды пытаюся 
“Хто крайні?”, хаця, як лінгвіст, 
разумею, што так няправільна.

Акурат перад палётам, 
калі касманаўты выходзяць 
з нумара ў гасцініцы, яны 
заўсёды распісваюцца на 
дзвярах, як у свой час зрабіў 
Юрый Гагарын. Акрамя таго, 
дубліруючы экіпаж абавязкова 
назірае за вывазам ракеты, 
а асноўнаму складу гэта 
рабіць забаронена. І, перад 
тым як падняцца ў ракету, 
касманаўтам нязменна 
даюць каленам пад задняе 
месца. Гэта як пажаданне 
шчаслівай дарогі. Тых, хто 
ляціць упершыню, дарэчы, 
папярэджваюць, што не трэба 
абурацца і адказваць, калі 
нехта “прыкладзецца” ззаду.

– Ведаю, што жонкам 
дазваляецца адпраўляць 
мужам у космас пасылкі. Якія 
вы пачастункі-падарункі 
адпраўляеце?

– Пасылкі на арбіту 
адпраўляюцца вельмі 
спецыфічна. Першую з іх я 
пачала збіраць за некалькі 
месяцаў да палёту – у ліпені 
мінулага года. Пасылка перад 
тым, як патрапіць у космас, 
праходзіць вельмі доўгую і 
складаную працэдуру праверкі. 
Спачатку яна перадаецца ў 
Цэнтр кіравання палётамі, 
дзе ўсе рэчы нейкім чынам 
апрацоўваюць. Затым усё гэта 
накіроўваецца ў Інстытут 

м е д ы к а - б і я л а г і ч н ы х 
праблем, дзе праводзіцца 
т а к с і к а л а г і ч н а я 
экспертыза, праверка 
на тэрміны захоўвання, 
нават на пахі… Вельмі 
шмат розных крытэрыяў. 
І за 50 сутак да старту 
перадача ў космас 
павінна ўжо быць у 
гэтым інстытуце. На мяне 
вельмі дзіўна глядзелі ў 
магазіне, калі ў ліпені 
я шукала навагоднюю 
паштоўку. А ў жніўні смяяліся, 
калі набывала паштоўкі да 23 
лютага і Дня касманаўтыкі – 
12 красавіка. Дарэчы, пакуль 
да Алега прыйшла толькі адна 
пасылка, а другая і не дойдзе 
– як вядома, грузавы карабель 
“Прагрэс” у снежні мінулага 
года пацярпеў крушэнне.

А што дасылала?.. 
Бярозавы сок беларускай 
вытворчасці ў маленькіх 
упакоўках, ад яго муж проста ў 
захапленні. У Маскве я такога 
не знайшла, таму блізкія 
мужа мне перадалі. Арэхі, 
шакалад, мюслі, канфеты… 
Пры гэтым усё павінна быць 
у герметычнай упакоўцы. 
Натуральна, адправіла нейкія 
сямейныя фота, ліст, на якім 
абвялі асадкай руку нашай 
дзесяцімесячнай дачушкі 
Рыты. А вось каўбаса альбо 
сыр забаронены, хаця Алег і 
сумуе па зямной ежы. І яшчэ 
дзеці з Беларусі перадалі Алегу 
свае малюнкі.

– Муж распавядае вам, 
наколькі яму зараз складана?

– Алегу зараз, наадварот, 
лягчэй, таму што падчас 
другога палёту арганізм ужо 
хутчэй прайшоў адаптацыю 
да бязважкасці. Нават 
знешне выглядае значна 
лепш. Дарэчы, у космасе ўсе 
члены экіпажа з-за адсутнасці 

зямной гравітацыі і нагрузкі 
на пазваночнік вырастаюць 
прыкладна на 3–4 сантыметры. 
Але пасля вяртання на зямлю 
чалавек становіцца такім жа, 
якім быў і да палёту.  А вось 
у вазе муж падчас першага 
палёту 3–5 кілаграмаў згубіў.  
Магчыма, гэта звязана з тым, 
што касманаўты прыкладна 
па 2 гадзіны займаюцца 
фізкультурай. Так што нічога 
незвычайнага ў гэтым няма. 
Я, калі займалася столькі ж 
часу ў спартыўнай зале, 5 
кілаграмаў скінула.

– Юлія, ці цяжка быць 
жонкай касманаўта?

– Мяркую, не важна, хто ў 
цябе муж па прафесіі. У любой 
сям’і складана быць найперш 
добрай жонкай, бо, калі 
сустракаюцца два чалавекі 
з рознымі характарамі, то 
патрэбны і ўзаемныя саступкі, 
і паразуменне, і мудрасць. 
Складанасць крыху ў іншым. 
Напрыклад, калі Алег 
адправіўся ў палёт, нашай 
маленькай дачцэ было паўгода, 
а пасля яго вяртання дадому 
ёй будзе ўжо больш за год. Ды 
і падчас падрыхтоўкі да палёту 
муж шмат часу праводзіў у 
камандзіроўках. Дзеці для 
касманаўта – у пэўным сэнсе 
тое, чым ахвяруе ён дзеля 
любімай прафесіі. Але ўсе мы 
нашага тату любім і чакаем…

«400 кіламетраў – мізер у параўнанні  
з касмічнымі адлегласцямі…»

На сайце “Роскосмоса”  Алег НАВІЦКІ вядзе з арбіты свой уласны блог 
 і адказвае на пытанні зямлян. Вось некаторыя пытанні-адказы…

НА СУВяЗІ – КОСМАС

– З якой перыядычнасцю касманаўты 
адказваюць на лісты? Я хацела б весці 
перапіску з адным членам экіпажа…

– Шмат працы, вольнага часу практычна 
няма. А той, што ёсць, стараемся 
выкарыстоўваць, каб пагаварыць з блізкімі. 
Часам атрымліваецца, што не хапае часу 
нават для таго, каб адказаць ім. Але задаваць 
нам пытанні можна праз сайт “Роскосмоса”.

– Па якім часе вы жывяце ў космасе? І 
як у вас распісаны дзень?

– На Міжнароднай касмічнай станцыі 
мы жывём па Грынвічу. Час на 4 гадзіны 
адрозніваецца ад маскоўскага (і беларускага). 
Паводле распарадку пад’ём у нас у 6 гадзін 
раніцы, адбой – у 21.30. А вось святочныя і 
выхадныя дні плануем яшчэ да палёту. Пры 

гэтым яны распаўсюджваюцца як на нас, 
так і на нашых замежных калег. У выхадныя 
першая палова дня ідзе на ўборку станцыі, а 
далей па плане экіпажа: фізкультура, фота- 
і відэаздымка, прагляд навін, якія дасылае 
з Зямлі Служба псіхалагічнай падтрымкі, 
праслухоўванне музыкі, чытанне кніг, а 
таксама можна пагутарыць з сям’ёй.

– Ці праўда, што за Сонцам ёсць 
планета-блізня нашай Зямлі?

– Нават калі ўявіць, што за Сонцам і ёсць 
такая планета, мы яе не зможам убачыць 
нават з арбіты МКС. Наша вышыня (400 
кіламетраў) – гэта мізер у параўнанні з 
касмічнымі адлегласцямі (мільёны светавых 
гадоў). Вось так!..

Алесь СІВЫ.

Папулярныя шопінгі  
ў Польшчу жыхарам  

горада над Бугам 
замянілі ваяжы  

ва Украіну

пАМЕжжА

Не толькі брэсцкія 
п р а д п р ы м а л ь н ы я 
бізнесмены, а і ўсе, каму 
толькі хочацца і хто ў стане 
рухацца, «штурмуюць» 
беларуска-ўкраінскую мяжу 
ў 50 з лішкам кіламетраў. 
Прычым кожны дзень два 
ранішнія дызель-цягнікі 
Брэст–Забалацце не 
пустуюць, а ў базарныя дні – 
па аўторках і суботах – яны 
перапоўнены.

Што прываблівае 
беларусаў? Нізкія цэны на 
тавары? Безумоўна, гэта ў 
першую чаргу. Але ў кожнага 
свой бізнес.

Квіток туды і назад 
танны – ледзь больш за 
тры рублі. Пенсіянерам 
у вясенне-летні сезон ён 
абыходзіцца ў паўцаны. 
Хоць едуць ва Украіну і 
маладыя, і людзі сталага 
веку. Туды амаль нічога 
не вязуць. Але ўкраінская 
мытня не спіць у шапку: 
старанна правярае багаж 
беларусаў, папярэджваючы 
пра забарону на ўвоз 
некаторых неўпакаваных 
прадуктаў харчавання, 
лішняга спіртнога...

Адтуль беларусы вязуць 
прадукты, спіртное, адзенне, 
будаўнічыя матэрыялы, 
гаспадарчыя тавары, 
бытавую хімію, цукеркі, 
шакалад, ласункі, рыбу, 
кандытарскія вырабы, нават 
іспанскія мандарыны. Ужо 
стала пагалоскай украінскае 
сала. Смачна і танна! Але 
зараз ужо наша мытня 
напагатове: даводзіцца 
хаваць ці раздаваць лішкі 
тым спадарожнікам, хто 
салам не затарыўся.

Ці рызыкуюць беларусы, 
купляючы прадукты 
на стыхійным рынку 
Забалацця? Прадаўцы ж не 
прад’яўляюць (а беларусы 
і не пытаюцца) ніякіх 
ветэрынарных сертыфікатаў 
і санітарна-гігіенічных 
пашпартоў на тавар. 
Старшыня Забалаццеўскага 
сельскага Савета Васіль 
Паловій здзіўляецца: пра 
якую праверку ці агляд 
збоку санветстанцыі можна 
казаць, калі гандляры з 
суседніх украінскіх гарадоў 

Роўна, Шацка, Ковеля нават 
арэнды за месцы не плацяць, 
займаючы іх адвольна?! 
Паспрабуй тут патрабаваць 
у іх дакумент! Сумненні ў 
якасці, канечне, узнікаюць. 
Ну як якасная гарэлка можа 
каштаваць 2,5–3 беларускія 
рублі? Ці каньяк – 6–7 
нашых «зайцоў»? Хоць на 
этыкетках пазначаны 
малавядомыя вытворцы, не 
знакамітыя на ўсю Украіну 
заводы, а рэгіянальныя 
невялікія прадпрыемствы. 
Напрыклад, усе ведаюць, 
што каньяк «Ай-Петры» 
вырабляецца ў Крыме, 
а на рынку Забалацця 
можна знайсці бутэлькі 
з такой жа назвай, але 
з Днепрапятроўскай 
вобласці. Гарэлка (ці 
горілка) «Пшеничная» – 
з мястэчка Александрыя 
Кіраваградскай вобласці. І 
хто правярае, напрыклад, 
украінскую выпечку на 
састаў: можа, там суцэльны 
маргарын ці алей з якога-
небудь афрыканскага дрэва?

Паводле слоў спецы-
ялістаў Брэсцкага аблас-
нога цэнтра гігіены, 
эпідэміялогіі і грамадскага 
здароўя, безумоўна, небя-
спечна купляць невядо-
мыя прадукты і спіртныя 
напоі без акцызных марак, 
сертыфікатаў і дазволаў 
ветсанстанцыі…

Што ты чыцца 
прамысловых тавараў, 
дык, шчыра кажучы, 
яны невысокай якасці. А 
якія гарантыі на адзенне, 
складанабытавую тэхніку, 
будматэрыялы, бытавую 
хімію? Калі што сапсуецца – 
назад не павязеш.

Адным словам, 
купляй, але думай. 
Раней, калі ў Польшчы 
брэстаўчане прапаноўвалі 
“Купі, пан, гарэлку!”, 
палякі патрабавалі, каб 
прадавец сам пакаштаваў 
спіртное. Зараз “горілку” 
прапаноўваюць нашым 
суайчыннікам у Забалацці, 
але ні самі не каштуюць, 
ні пакаштаваць не даюць. 
Адчуваеце розніцу?

Лявонцій КУЧКО.
Брэст.

«Не улучшат бюджет 
врача подарки 

пациентов»
– Александр Геннадьевич, сколько 

лет вы руководите центром?
– Девять. И если оценивать с точки 

зрения накопления директорского опыта, 
выработки каких-то стратегий, оценок 
результата деятельности, то это как раз 
тот срок, когда можно подводить итоги. 
С другой стороны, это тот срок, который 
позволяет самому директору научиться 
видеть дальше: проблемы кардиологии 
страны начинают высвечиваться ярче. 
Например, в свое время мы были очень 
заинтересованы в развитии высоких тех-
нологий в кардиологии, уделяли этому 
большое внимание, понимая, что страна 
хорошо реагирует на новшества, кото-
рые мы осваиваем. Но если говорить об 
эффекте работы кардиологической служ-
бы, то оказалось, что упустили первичное 
звено. Однако если лечение артериальной 
гипертензии делается качественно, это 
может принести для демографии страны 
значительно более яркий результат, чем 
трансплантация сердца. Поэтому разви-
вать надо и высокие технологии, и пер-
вичную помощь.

– работа директора, наверное, очень 
сложная: масса разных нагрузок, боль-
шой коллектив, в котором что ни док-
тор – то имя в профессии?..

– Вообще работать с людьми непро-
сто. Это, наверное, самое сложное в 
работе любого руководителя, а тем более 
директора такого центра, где много име-
нитых людей. Иногда звездность руко-
водителя подразделения, заведующего 
лабораторией, практикующего доктора 
наук, его попытки сконцентрировать все 
вокруг себя и считать, что все успехи 
– это только его заслуга, вредят. Задача 
руководителя состоит в том, чтобы уви-
деть и дать возможность всем проявлять 
инициативу. Найти хорошее взаимопо-
нимание и не сталкивать людей лбами – 
самое главное в работе директора.

– Получается?
– Надеюсь, что да.
– Вы часто консультируете пациен-

тов?
– Наверное, реже, чем хотелось. 

Много времени отнимает другая работа. 
Например, сейчас я занят открытием про-
изводства совместно с Политехнической 
академией. Мы учредили предприятие 
«Политехмед». Будем выпускать расход-
ный материал, на который сегодня тратят-
ся огромные средства, потому что поку-
паем его за границей. Белорусская фарм-
промышленность подтянулась, перечень 
лекарственных препаратов стал шире, а 
вот инструментарий, катетеры, всякую 
дорогостоящую мелочь, которая важна в 
работе врача, и в первую очередь кардио-
хирурга,  мы не производим. А ведь можем 
делать свое! И сегодня уже есть результат.

Нами разработана и внедрена в про-
изводство система аортального стент-
графта, которая применяется при хирур-
гическом лечении аневризмы. Покупали 
системы за рубежом за 10 тысяч долларов 
за штуку, наша стоит на порядок дешевле. 
Следующий этап – производство стентов. 

– Столько работы, а как чувствует 
себя директор рНПЦ в плане зарплаты?

– За 2016 год средняя зарплата по 
нашему центру, включая санитарок,  
составила 845 рублей. Врачи в 
среднем зарабатывали 1308 рублей, 
кардиохирурги, выполняющие 
высокотехнологичные вмешательства, 
– 1753. Медсестры в отделениях имели 
в среднем 802 рубля, те, которые 
участвовали в высокотехнологичных 
операциях, – 1172. 

Моя зарплата составляла порядка 
1300 рублей.

– Наверное, половина этой суммы 
– доплата за звание академика и 
за докторскую степень, так что 
директорских и немного?

– Эти доплаты я получаю в Академии 
наук.

– Лет 10 назад врачи вашего центра 
попали под уголовное преследование за 

взятки, были суды, приговоры. Удалось 
решить проблему? 

– Я пришел работать в центр на 
пике громкого скандала, когда в суде 
Московского района Минска рассма-
тривалось дело о взятках ведущего кар-
диохирурга нашего центра. Помню, как 
ко мне приходили пациенты, которых 
он прооперировал, и умоляли защитить 
доктора. И, скажу честно, я делал все 
от меня зависящее, чтобы талантливый 
хирург остался на своем рабочем месте… 
Кардиохирурги – это штучный материал, 
на их обучение государство тратит нема-
ло средств, и печально, когда их обви-
няют во взятках. Думаю, сегодня таких 
проявлений в центре нет. 

Хотя что считать взяткой? Если врач 
вымогает деньги: я тебя прооперирую, а 
ты мне за это заплатишь – тогда да, это 
уголовно наказуемое деяние. А если паци-
ент в знак благодарности за спасенную 
жизнь подарил доктору коробку конфет? 
Мне кажется, иногда мы сами излишне 
нагнетаем и доводим до абсурда эту ситу-
ацию. Не улучшат бюджет врача подарки 
пациентов, не сделают его богаче. Во всем 
мире пациенты благодарят врачей. Как-то 
я был в Германии в гостях у коллеги, и он 
показал меч стоимостью около 20 тысяч 
евро. Это был подарок губернатора одной 
из префектур Японии за то, что тот спас 
его дочь. Доктор был так горд этим подар-
ком – как свидетельством качества своей 
работы и высокого уровня контакта. 

«За счет внебюджетных 
средств есть 

возможность что-то 
делать для центра,  

а значит,  
и для белорусов»

– Как молодому врачу попасть в 
рНПЦ «Кардиология»? Наверное, очень 
сложно?

– Непросто. Центр на слуху, есть 
ребята, которые уже при поступлении 
в Медуниверситет мечтают работать у 
нас и пытаются буквально с первых кур-
сов связать свою деятельность с центром. 
Приходят сюда работать медсестрами, 
медбратьями, стараются попасть к нам 
на практику. И видя, что человек нацелен 
быть у нас, приглашаем его на работу. Мы 
уделяем большое внимание преемствен-
ности кадров.

– А как попасть пациенту? Я слыша-
ла, что даже платные приемы у ваших 
специалистов расписаны надолго вперед. 

– Платные услуги мы обеспечиваем 
через день-два после обращения. Другое 
дело, что некоторые обследования более 
востребованы у населения. Например, 
очередь на УЗИ сердца может растянуть-
ся на неделю, и люди готовы ждать, пото-
му что хотят попасть именно к специ-
алистам нашего центра. Или сейчас очень 
популярны операции на венах нижних 
конечностей по новейшей технологии – 
эндовенозная лазерная коагуляция вен. 
Желающих очень много, отсюда и очере-
ди на месяц.

Без очереди принимаем только ино-
странцев, потому что у нас план по экс-
порту услуг.

– Насколько это справедливо, что в 
приоритете пациенты-иностранцы, а не 
белорусы? Наши больницы ведь осна-
щаются за бюджетные деньги, а бюджет 
– это наши налоги…

– Структура калькуляции платной 
услуги выглядит таким образом: себесто-
имость расходных материалов, которые 
используются во время операции, опла-
та работы медперсонала и налоги. После 
совершения оплаты все деньги, которые 
были потрачены на закупку расходников, 
возвращаются в бюджет. Так что бюджет 
ничего не теряет. Вопрос как раз таки в 
рентабельности: что зарабатывает клини-
ка на платных услугах? 

А мы за эти деньги живем. Вот сегодня 
центру ничего не дали на текущий ремонт, 
и у меня болит голова, где взять деньги. За 
счет внебюджетных средств есть возмож-

ность что-то делать для центра, а значит, 
и для белорусов. В этом году, например, за 
внебюджетные деньги покупаем эхокарди-
ограф, УЗИ-аппарат для вен и т.д. 

– Александр Геннадьевич, в рНПЦ 
оперируются только тяжелые больные? 

– Сегодня примерно 70% кардиологи-
ческих операций выполняются в област-
ных центрах. Но там пока еще не могут 
обеспечить оказание помощи пациентам 
с высокими рисками, сложные техноло-
гические вмешательства не делаются на 
периферии. Например, пациентов с анев-
ризмой аорты мы стараемся оперировать 
только у нас. Или сосудистые шунтиро-
вания, когда надо поставить пять, шесть 
шунтов. Бывают операции, когда одно-
моментно проводится замена клапана и 
шунтирование. 

Безусловно, есть пациенты, которые, 
зная о высоком уровне центра, очень 
просятся к нам. Записываются ко мне 
на прием, к заведующим отделений. 
Конституция позволяет идти навстречу 
пожеланиям пациента, и мы по возмож-
ности не отказываем. 

«40 процентов 
пациентов терпят  

до инфаркта миокарда»
– Наши кардиохирурги выполняют 

сложнейшие операции, однако на про-
тяжении долгих лет болезни сердца и 
сосудов в лидерах по числу заболевших 
в стране и первые в структуре причин 
смертности населения, причем главным 
образом трудоспособного. Почему не 
удается справиться с такой статисти-
кой? 

– Надо понимать, что сердечно-сосуди-
стые и онкологические заболевания – основ-
ные «виновники» смертности населения – 
возрастозависимые заболевания. Чем стар-
ше человек, тем больше риск возникновения 
болезней сердца и сосудов, развития злока-
чественных новообразований. Поэтому, с 
одной стороны, увеличивается продолжи-
тельность жизни, а с другой – статистика 
заболеваемости. Сегодня наша главная зада-
ча – победить раннюю смертность.

– Говорят, сердце не болит. Но навер-
няка есть какие-то тревожные, угрожа-
ющие состояния, на которые надо обя-
зательно обратить внимание и бежать 
к врачу?

– Боль за грудиной, ощущение жже-
ния, сдавливания в загрудинной области, 
нехватка воздуха. Снижение артериаль-
ного давления, бледность, холодный пот. 
Особенно если такое состояние случи-
лось впервые – не надо оставлять его без 
внимания, сразу звоните врачу.

Поздняя обращаемость – это про-
блема всех кардиобольных мира. Она 
связана с плохой информированностью 
населения. Пациенту надо говорить, чем 
может закончиться его позиция «пере-
терплю боль, не буду ночью беспокоить 
врача, дождусь утра». В кардиологии 
каждая минута дорога. Например, мы 
организовали в стране систему помощи 
пациентам с острым коронарным синдро-
мом – скорой помощи при предынфаркт-
ном состоянии. Она стартовала в 2009 
году. Ее суть – покрытие всей страны 
ангиографическими кабинетами. Почему 
это важно? Потому что при коронарном 
синдроме (предынфарктном состоянии) 
дается час двадцать на решение вопроса. 
«Скорая» доставляет пациента в катете-
ризационную лабораторию, там ему вво-
дят в сердце катетер. Увидели, что разви-
вается инфаркт миокарда, тромб убрали, 
вставили стент, дали лекарство, и через 
три дня пациент выписался. 

С чем мы столкнулись? Примерно  
40 процентов пациентов вызывают «ско-
рую» позже отмеченного срока, терпят до 
крупного инфаркта миокарда. А это, если 
выжил, уже хроническая проблема. 

– И что, никакого эффекта от про-
граммы?

– Эффект, конечно, есть. Удалось 
сократить частоту смертности от инфар-
кта миокарда. Но профилактической 
работой с населением надо заниматься 
постоянно.

«Экономика страны 
ухудшается – 

смертность  
от кардиоболезней 

увеличивается»
– Но ведь как бывает: человека 

ничего не беспокоило, а он внезапно 
упал и умер…

– К сожалению, в кардиологии 20 про-
центов смертей – внезапные. 

Конечно, есть состояния, которые могут 
повысить риск внезапной смертности. Это 
можно видеть на кардиограмме, это мож-
но видеть, используя метод холтеровско-
го мониторирования. Холтер позволяет 
обнаружить нарушения сердечного ритма, 
а вовремя поставленный искусственный 
водитель ритма дает возможность человеку 
жить. Что, собственно, в нашей стране и 
делается. Мы ставим примерно 360 стиму-
ляторов на 1 миллион населения. Это мно-
го, но в Германии на миллион населения 
ставят в три раза больше кардиостимуля-
торов. Почему? Потому что у нас чрезвы-
чайно актуальна проблема выявляемости 
таких пациентов. А это работа первичного 
звена, информированности населения, про-
паганда здорового образа жизни.

– о здоровом образе жизни, кажет-
ся, уже все знают. И если посмотреть, то 
бассейны и фитнес-залы заполнены… 
Может, здоровье все же разрушают 
стрессы, алкоголь, курение? 

– Как-то у нас в Беларуси проходил 
Евразийский конгресс кардиологов, к 
нам приехали специалисты из многих 
стран мира. И на одном из пленарных 
заседаний известный российский ака-
демик Евгений Иванович Чазов сделал 
доклад, касающийся взаимосвязи состо-
яния страны и смертности от болезней 
системы кровообращения. Как только 
экономика начинает меняться в худшую 
сторону, как только начинает теряться 
контроль в государстве, кривая смертно-
сти идет вверх.

– Кстати, а в европе такая же высо-
кая смертность от болезней сердца и 
сосудов?

– Есть данные ВОЗ. В Беларуси смерт-
ность от острого инфаркта миокарда сни-
зилась с 6,1 до 4,8 случая на 100 тысяч 
населения. Пик пришелся на 90-е годы 
прошлого века, а с 2005 года смертность 
идет вниз. В европейских странах, где все 
стабильно, без стрессов, эти показате-
ли стабильно невысокие по сравнению с 
нами. Правда, надо учитывать, как состав-
ляется такая статистика. Например, в 
Беларуси смертность от сахарного диабета 
составляет 4 процента, а в США самый 
низкий показатель по штатам – 17 процен-
тов. Больные сахарным диабетом, как пра-
вило, умирают от его осложнений – сер-
дечно-сосудистых болезней. И у нас это 
фиксируется как смертность от болезней 
системы кровообращения, а не от диабета. 
В Беларуси нет смертности от болезни 
Альцгеймера, от алкоголя. А внезапную 
смерть нередко вызывает именно алко-
голь. Много выпил – давление поднялось, 
случился гипертонический криз, инсульт.

Беларусь сегодня в лидерах по чис-
лу курильщиков среди всех европейских 
стран. Выше нас только Армения. А куре-
ние, злоупотребление алкоголем, лишний 
вес – самые серьезные факторы риска 
возникновения сердечно-сосудистых 
заболеваний.

– Александр Геннадьевич, а на «сер-
дечную» заболеваемость влияет наслед-
ственность? 

– Влияет. Риск заболеть особенно 
высок у тех, чьи близкие родственники: 
родители, братья, сестры – страдают от 
раннего развития сердечных заболева-
ний. В наследство можно получить уро-
вень холестерина, повышенное артери-
альное давление, однако это управляемые 
факторы риска. При их коррекции пато-
логии можно избежать, но таких паци-
ентов должен наблюдать врач. То есть 
я опять говорю о том, насколько важна 
организация работы первичного звена, 
института семейного врача. 

«В поддержке 
собственного ребенка 
ничего плохого нет»

– Кроме работы у вас есть еще и лич-
ная жизнь. Слышала, что вы большой 
любитель охоты…

– Есть такое. И охотиться люблю, и 
рыбачить. Особенно в компании дру-
зей, единомышленников. После трудо-
вых будней это прекрасная возможность 
восстановить свои силы и физические, и 
духовные, встретить зарю, пообщаться. 
Скоро начнется сезон охоты на птицу. 
Поедем на болота, будем ночью ждать 
перелетов… Мой коллега – извест-
ный кардиохирург Юрий Петрович 
Островский, наш прославленный борец 
Александр Иванович Медведь – тоже 
охотники.

– А еще какие-то увлечения у вас 
есть?

– В молодости активно занимался 
спортом, имею разряд по дзюдо, сейчас 
увлекся велопрогулками, бегом, хожу 
много. Я считаю, что необязательно 
выбрать какой-то спорт – фитнес, бас-
сейн – и заниматься два-три раза в неде-
лю. Главное – двигаться каждый день! 
Хороший и полезный результат дают до 
10 тысяч шагов в сутки.

– Александр Геннадьевич, а поче-
му вы решили стать врачом? Ваши 
родители имели отношение к медицине?

– Родители – нет, а вот тетя была 
невропатологом. Отец работал в элек-
тронной промышленности, начинал 
строить завод вычислительных машин в 
Минске, был директором завода «Мион», 
мама – учитель химии. Поэтому мне при-
шлось любить и физику, и химию, по 
этим предметам ни одной четверки в чет-
вертях не было. Очень нравилась био-
логия. Когда поступал в медицинский, 
все эти три предмета сдал на «отлично», 
четверка была только по сочинению.

– Знаю, что и сын пошел по вашим 
стопам. На ваш взгляд, династии в 
медицине – это хорошо? Могут сказать: 
мол, своих детей тянут…

– У меня потянуть своего сына не 
получилось. У него характер другой, он 
больше менеджер, администратор, скло-
нен заниматься организационной рабо-
той, хотя  после Медуниверситета 10 лет 
проработал в реанимации. Но ушел из 
медицины… 

Мы аплодировали династиям сталева-
ров, а в династии медиков пытаемся уви-
деть коррупцию и семейственность. На 
мой взгляд, если поддержка собственного 
ребенка оказывается в морально-этиче-
ских и законных рамках – в этом ничего 
плохого нет. Сейчас в России поднялась 
шумиха, что дети крупных ученых быстро 
защищаются, продвигаются в профессии. 
Академик Давыдов, директор российского 
онкоцентра имени Блохина, был вынуж-
ден уволить своего сына, которого назна-
чил директором подразделения. То есть 
главное все же не выйти за рамки. 

В свое время моим заместителем 
по хирургии был Вячеслав Алексеевич 
Янушко, а в отделении кардиохирур-
гии работал его сын. Когда возникла 
вакансия заведующего отделением, я не 
назначил Андрея Вячеславовича на эту 
должность ввиду того, что он попадал 
в прямое подчинение к своему отцу, 
хотя считал и считаю его ярким хирур-
гом. Но его кандидатуру мы предло-
жили на место заместителя директора 
Гродненского кардиологического центра. 
Сейчас Андрей Вячеславович – главный 
врач этого центра и вместе с коллегами 
творит там чудеса! 

– Александр Геннадьевич, никогда 
не пожалели о своем выборе? если у 
вас спрашивают совета, поступать ли 
в медицинский, что обычно отвечаете?

– Конечно поступать! Быть врачом – 
очень ответственно, работа тяжелая, но 
врач – это особый статус, это уважение, 
это удовлетворение от того, что можешь 
помочь людям.

Мария ЭЙСМОНТ. 

Сердечный 
директор

ЗАпрАШЭННЕ
Сёння –  

агульнанацыянальная 
дыктоўка!

21 лютага – Міжнародны дзень 
роднай мовы.

ГА “Таварыства беларускай мовы” 
звяртаецца да ўсіх грамадзян Беларусі, 
а таксама прыхільнікаў беларушчыны 
за мяжой з просьбай выказаць у 
гэты дзень сваю падтрымку жывому 
беларускаму слову.

“Давайце ў гэты дзень публічна 
праявім сваё шанаванне да 
старажытнай, тысячагадовай 
беларускай мовы, дзяржаўнай мовы 
Вялікага Княства Літоўскага, мовы 
трох Статутаў ВКЛ, мовы Максіма 
Багдановіча, Янкі Купалы, Якуба 
Коласа, Уладзіміра Караткевіча, 
Васіля Быкава, – звяртаецца ТБМ да 
беларусаў. –  Мы заклікаем Вас узяць 
удзел у дзясятай Агульнанацыянальнай 
дыктоўцы, якую мы прапануем пісаць 
па творчасці Францыска Скарыны, 
Янкі Брыля і Пімена Панчанкі”.

Усіх жадаючых пісаць дыктоўку  
21 лютага ТБМ чакае ў сваім офісе 
(Мінск, вул.Румянцава, 13). Пачатак 
у 17.30. Дыктоўку будзе праводзіць 
дэпутат Палаты прадстаўнікоў Алена 
Анісім. Кожны ўдзельнік атрымае 
падарунак.

ГАСТрОЛь
Перад 

«Еўрабачаннем» –  
тур па Беларусі

Калі вы не знаёмы з творчасцю 
гурта  NAVIBAND –  прадстаўніка 
Беларусі на міжнародным конкурсе 
песні «Еўрабачанне-2017», то гэты 
прабел лёгка выправіць. 

Каманда на сваёй старонцы ў 
сацсетках размясціла гастрольную 
афішу вясенняга канцэртнага тура 
па Беларусі. Першае вясенняе свята, 
8 Сакавіка, NAVIBAND правядзе ў 
Гродне, 12 сакавіка група выступіць 
у Баранавічах, 17-га – у Гомелі. На 
наступны дзень, 18 сакавіка, музы-
канты сустрэнуцца з гледачамі ў 
Наваполацку. Канцэрт у Мінску  
адбудзецца 22 красавіка на сцэне 
Палаца прафсаюзаў. 

ЧУЛІ?
Не Богам адзіным…

Каталіцкія святары Беларусі бяруць 
удзел у XI чэмпіянаце Еўропы па міні-
футболе сярод святароў, які гэтымі 
днямі праходзіць у Харватыі. 

«Сёлета ў турніры ўдзельнічаюць 
15 каманд, – расказаў парталу Catholic.
by капітан каманды ксёндз Павел 
Салабуд. – Традыцыйна найбольш 
моцнымі з’яўляюцца зборныя святароў 
з Польшчы, Босніі і Герцагавіны, 
Харватыі і Партугаліі. Астатнія 
каманды гуляюць больш-менш роўна».

З 2011 года найлепшае выступленне 
беларускіх ксяндзоў на еўрапейскім 
першынстве было  ў 2014-м, каманда 
заняла 4-е месца. Сёлета, адзначыў 
капітан, зборная спадзяецца выступіць 
як найлепш: каманда абнавіла свой 
склад на 30 працэнтаў, далучыўшы ў 
зборную маладых святароў.

рЭпЕрТУАр
Станюта+ Brutto

Гурт Brutto апублікаваў тызер да 
свайго новага кліпа на песню «Рокі», 
які выйдзе 1 сакавіка. Галоўным героем 
роліка з’яўляецца ўдзельнік гурта, 
чэмпіён свету па муай-тай Віталь 
Гуркоў.

У кліпе таксама знялася беларуская 
гімнастка Меліціна Станюта. Паводле 
чутак, Гуркоў і Станюта сустракаюцца, 
праўда, ніхто з іх для СМІ свае 
адносіны не каментаваў.

ЗОрКІ

Вайцюшкевіч  
на Ніягарскім 
вадаспадзе 

Спявак Зміцер Вайцюшкевіч, які 
зараз завяршае тур па Паўночнай 
Амерыцы, спантанна выступіў каля 
Ніягарскага вадаспада на мяжы ЗША 
і Канады.

– Ніягарскі вадаспад для беларусаў 
– амаль як Месяц. Пра яго ўсе чулі, 
але няшмат хто там быў. Таму неяк 
прарвала мяне на спеў у гэтым мес-
цы, – распавядае Зміцер. – Уражанні 
ад тура вельмі добрыя. Прыемна, 
што прыходзіць шмат маладых сямей 
з дзецьмі. Яны не толькі слухаюць 
песні, але і задаюць рознага кштал-
ту пытанні. Для іх вельмі важна мець 
сувязь з радзімай, і гэта прыемна.

Быть хорошим доктором – это нелегко.  
А каково быть выдающимся врачом  

и руководить деятельностью  
большого коллектива звездных коллег?

Сегодня гость нашей рубрики – директор 
Республиканского научно-практического  

центра «Кардиология», академик,  
профессор Александр МРОЧЕК. Ф
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Вось што адказаў 
“Народнай Волі” дырэктар 
групы Юрый Каракін.

“Справа ў тым, што нам 
да гэтага часу адгукаецца 
“Еўрабачанне”, – гаворыць 
бацька ўдзельнікаў групы 
«Лайтсаўнд». – Нас няма 
ні на адным беларускім 
тэлеканале, вельмі рэдка 
групу запрашаюць у зборныя 
канцэрты. Калі дзесьці 
праскочым, то выпадкова, 
потым людзі маюць з-за гэтага 
непрыемнасці.

Нас чамусьці лічаць 
вінаватымі ў той сітуацыі з 
адборам на «Еўрабачанне», 
калі пераможцамі па колькасці 
галасоў былі мы, але перамогу 

аддалі іншаму выканаўцу. Хоць 
мы самі падтасоўкай фактаў 
не займаліся, а толькі заявілі 
пра свае правы. Таму мы ўжо 
некалькі гадоў выкінуты з 
культурнага жыцця Беларусі.

Мы лічым, што гэта 
помста з боку чыноўнікаў, 
якія атрымалі вымову за 
фальсіфікацыю вынікаў фіналу 
нацыянальнага адбору. Аднак 
калі ў Міністэрстве культуры 
мы гаворым пра забарону, 
нават факты канкрэтныя 
прыводзім, то ў адказ 
чуем пра “тэорыю змовы”: 
маўляў, занадта шмат вы пра 
сябе ўяўляеце. Як кажуць, 
без каментарыяў. Сцены, 
якія ўзводзяць чыноўнікі, 
непрабіўныя...

Але мы не апусцілі 
рукі, выжылі. Радуем сваёй 
творчасцю людзей іншых 
краін. Жывём у Беларусі, 
а зарабляем за мяжой. У 
хлопцаў тут студыя, здымаем 
кароткаметражныя фільмы, 
кліпы. Апошнія ў інтэрнэце 
вельмі добра прасоўваюцца – 
шмат праглядаў. Нядаўна вось 

вярнуліся з Галандыі.
Прысутнічаем у музычнай 

прасторы Расіі. Выпускаем 
кліпы, якія круцяць расійскія 
музычныя каналы. Нядаўна 
знялі новы кліп – здаецца, 
атрымаўся ўдалым, водгукі 
найлепшыя.

А ў Беларусі спяваем на 
карпаратывах, пры гэтым 

даволі паспяхова, заказаў 
шмат. Праводзім дабрачынныя 
канцэрты – выступалі 
ва Уздзе перад дзецьмі-
інвалідамі, у санаторыях. А 
ўсё, што тычыцца афіцыйных 
мерапрыемстваў і эфіраў, нам 
туды пакуль дарогі няма...

Зоя КУРЫЛЬЧЫК.
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Прыгажосць кампазіцыі
Падведзены вынікі 

міжнароднага конкурсу, які 
ладзіла Асацыяцыя французскіх 
шашачных праблемістаў. 
Пераможцам стаў літоўскі 
кампазітар рымас Мацкявічус. 
Сярод беларусаў лепшы вынік 
у рыгора Краўцова. У яго 
8-е месца. З творамі гэтых 
складальнікаў мы знаёмілі 
нашых чытачоў.

Прыемна адзначыць 
творчую актыўнасць нашых 
чытачоў, якія дасылаюць свае 
творы для нашай рубрыкі. 
Для самастойнага рашэння 
прапануем кампазіцыі адэсіта 
Анатолія баланюка.

№1 (у апрацоўцы вядучага 

рубрыкі)
белыя: f4, е5, g5, c7, g7 (6).
Чорныя: d2, a3, e3, с5, h8 (5).
№2 белыя: e1, g1, c3, b4, c5, 

b6 (6).
Чорныя: d2, a3, f6, h6, b8 (5).
№3 белыя: e1, b2, c5, b6, c7 

(5).
Чорныя: a3, e3, d4, a5, g5 (5).
№4 белыя: g1, b2, h2, h4, b6, 

a7, c7 (7).
Чорныя: f2, a3, e3, g3, f4, a5, 

f6 (7).
Знайдзіце выйгрыш за белых 

пры іх першым ходзе.
Далей таксама дзве знаходкі 

адэскага маэстра.
№5 белыя: а3, b2, е5, h2, h4 

(5).

Чорныя: c5, e3, e7, f8 (4).
g3(d2A), c3, d6(d4, c5), d4, 

f4, f6 x. A(b4, d2), f6, f6(е1B), 
a3, c5(e7), b6(d6), a7(e5), b8(d4), 
f4(c3), c1x.

B(c1), h4, f6x.
№6 белыя: a1, g1, f2, h2, e3, 

g3, c5, e5 (7).
Чорныя: c3, d4, h4, g5, f6, h6, 

c7, e7, g7 (9).
gf4, hg3, a7, b2, e3(b6, d6, f6, 

d2), c3, b2 x.

Творчасць без межаў
У мінулым выпуску мы 

пісалі пра нашага земляка 
Міхаіла Цветава, які зараз 
жыве ў Ізраілі. Рады паведаміць, 
што выйшла яго новая кніга 
“Творчество без границ”. 

Яна з’яўляецца працягам яго 
папярэдняй працы “Грани 
творчества”. Аўтар сабраў 
свае новыя кампазіцыі, 
якія з’явіліся пасля выхаду 
папярэдняй кнігі, а таксама 

нататкі, прозу, вершы і іншыя 
цікавыя матэрыялы. Тым, 
каго зацікавіць кніга нашага 
земляка, раім звяртацца да 
аўтара па электроннай пошце: 
tsvetovm@gmail.com.

Пазнаёмцеся
Працягваем знаёмства 

з творамі нашых аўтараў. 
Наст упная задача-100 
належыць украінскаму аўтару 
Уладзіміру рычка.

 Белыя пачынаюць і 
пазбаўляюць хадоў шашку 
чорных (42–45):

40(43A), 3–20, 22–28, 10!, 
46, 48; A(23), 44, 47:12, 21!(28), 
33, 35, 40, 50.

Адна з самых актыўных 
удзельніц шашачнага аддзела 
Аляксандра Камінская з 
Вілейкі прапанавала такую 
расстаноўку:

белыя: с5, g1 (2).
Чорныя: b8, f8, h2 (3).
Чаго могуць дабіцца белыя 

пры іх першым ходзе? Ваш 
ход, паважаныя чытачы!

Юрый Мурадаў з Барысава 
прапануе свае кампазіцыі 
як у рускіх шашках, так і ў 
міжнародных. 

белыя: b2 ,b4, c3, d6, e1, 
h4, h6 (7).

Чорныя: b6, b8, c7, d2, e3 
,f4, f6, g5, h8 (9).

a3, a5, c7, e7, f2(c7), e3, c3 х. 
белыя: a3, b6, c1, c7, d6, e1, 

h2, h4 (8). 

Чорныя: a7, b2, c3, d2, d4, 
d8, e3, f6, f8 (9).

g3, b4(b6), a3, g7, b4, f4 х. 
белыя: 14, 15, 20, 21, 24, 30, 

34, 35, 39, 40, 46, 48 (12).
Чорныя: 4, 6, 8, 18, 22, 23, 

25, 32, 37, 38, 41 (11).
15–10, 19, 33, 42, 19, 3, 30, 

17(50), 16, 7 х.

Супаставім рашэнні
Рашэнне пазіцый “НВ” ад 10 студзеня 2017 

года.
№9 f8(d6AB), e7(f6), f2 x A(e7), h4 x B(ec5), 

d6, g3 x.
№10 e7(c1), d8(g5A), e1, d8 x A(c7), h4 x.
№11 d2, f8, a3, h6, a7 x.
№12 dc5, g7, f6, c3(d4), h8, a7 x.
Уважлівыя чытачы заўважылі памылку 

пазіцыі №12: чорная шашка f2 павінна стаяць 
на f6.

У праблеме №1 Аляксандра Мікалаева (“НВ” ад 
07 лютага 2017 года) на полі 42 павінна стаяць чорная 
шашка. Дакладныя адказы даслалі: Аляксандра 
Камінская (Вілейка), Юрый Голікаў (Цвер, 
Расія), Віталь Варушыла, Іван Наўроцкі, Эдуард 

Дамброўскі (Мінск), Аляксандр Шурпін (Івянец), 
Уладзімір бандарык (Лугавая Слабада Мінскага 
раёна), Мікалай Зайцаў (Баранавічы), рыгор 
Краўцоў (в.Рублёўск Круглянскага раёна), Уладзімір 
Валчкоў (Маладзечна), Леанід Жыхар (Мядзел), 
Уладзімір Сергіеня (в.Войкава Уздзенскага раёна), 
Ігар Ананіч (Гродна), Аляксандр Голуб (п.Талька 
Пухавіцкага раёна). Дзякуем за лісты і спадзяёмся на 
вашу далейшую актыўнасць!

Свае лісты дасылайце на адрас: 220030 Мінск, 
вул.Энгельса, 34а, “Шашкі”, або на электронны 
адрас рэдакцыі: saf20016@yandex.ru,  
shulga.checkers@gmail.com.

Віктар ШУЛЬГА, міжнародны майстар 
спорту па шашачнай кампазіцыі.

вячеслав НИКИФОРОв:

«Снимать 
нужно  
свое 

кино!»
Один из самых известных белорусских режиссеров 

Вячеслав Никифоров больше месяца назад  
был назначен заместителем директора Национальной 

киностудии «Беларусьфильм». По большому счету  
эта новость – почти сенсация. Потому что долгое время 
Никифоров был отлучен от киностудии, а в 2000 году  

и вовсе вынужден был уехать в Россию –  
в Минске работы не было. 

Но и вернувшись, оказался не сильно востребован.  
И вдруг – такой поворот!

«Народная Воля» расспросила Вячеслава Александровича 
о том, как он собирается спасать киностудию, которую  

в последнее время не критикует только ленивый.
Кстати, это первое интервью  

Никифорова в новой должности.

– Вячеслав Александро-
вич, на вас многие возлага-
ют большие надежды…

– Я «играющий тренер», 
то есть действующий режис-
сер, и пришел на киностудию 
спустя много лет, после пол-
ного игнорирования. Таких 
забытых режиссеров было 
немало: Игорь Добролюбов 
так и не дождался внимания, 
Валерия Рыбарева сегод-
ня по-прежнему не замеча-
ют… Обо всем этом я сказал 
при «инаугурации», кото-
рая состоялась несколькими 
днями раньше инаугурации 
Трампа.

Моя программа-минимум 
– поднять уровень ремесла. 
И на это понадобится вре-
мя, потому что уже идут 
проекты, которые запущены 
до меня. Но мы будем сма-
зывать колеса на ходу – не 
делать этого просто нельзя. 
Задача максимум – выра-
ботать концепцию белорус-
ского кинопроцесса, создать 
какие-то общие для профес-
сии правила. Но язык ремес-
ла нужно положить в основу 
всего кинопроцесса. Я часто 
говорю про борщ, который 
по рецепту должен сварить 
любой, – это ремесло. Но у 
тещи он почему-то получа-
ется все равно вкуснее – и 
это искусство. Так и в кино. 
Снять фильм сегодня может 
каждый. А вот сделать вкус-
ное кино – только професси-
оналы.

По сути, я арт-директор 

киностудии, художественный 
руководитель.

– И именно с вашим име-
нем связывают возможные 
перемены хотя бы в репер-
туарной политике. от вас 
ждут принципиально ново-
го кино.

– Не стоит ждать, что 
Никифоров сразу решит 
все проблемы. Конечно нет. 
Но мне важен позитивный 
тренд. И важно, чтобы все 
участники кинопроцес-
са придерживались единой 
стратегии.

Министерство куль-
туры не так давно предло-
жило тематическую осно-
ву для такой стратегии, в 
которой обозначены два-
три десятка тематических 
направлений. Например, 
500 лет Библии Франциска 
Скорины, 100-летие мили-
ции. Меня лично радует, что 
в этом списке есть истори-
ческие темы. «Анастасия 
Слуцкая» – последний исто-
рический фильм, снятый на 
«Беларусьфильме». Недавно 
к столетию милиции сня-
ли фильм о том, как после 
войны сотрудники органов 
внутренних дел боролись с 
остатками банд. В короткие 
сроки сняли, прямо-таки 
производственный подвиг 
совершили.  И никто вроде 
бы и не заметил, что это дру-
гая милиция – НКВД. Ребята, 
вы о чем?

Ну сделайте фильм о кур-
санте МВД Беларуси, который 

спас автобус с детьми! Это 
будет именно о белорусской 
милиции, и на имидж сра-
ботает! Этим я хочу сказать, 
что тема темой, а воплощение 
должно быть конкретным и 
иметь актуальные цели.

– Пару лет назад кино-
студию «беларусьфильм» 
предлагали возглавить 
Геннадию Давыдько. «Я 
хотел объединения с Россией 
и реорганизации киностудии 
в акционерное общество, 
– говорил артист, кото-
рый когда-то сыграл князя 
Витовта. – Я видел будущее 
развитие нашей киноин-
дустрии с ориентацией на 
российский рынок. Снимать 
белорусское кино о бело-
русах, показывать нашу 
историю и культуру – про-
ект неприбыльный…»

–  Не знаю, не читал. Но 
такая точка зрения, увы, 
существует. Мол, если мы 
будем про себя снимать кино, 
про наши реалии, то оста-
немся без денег. Поэтому 
должны ориентироваться в 
первую очередь на россий-
ские реалии... Да вздор это! 
Иначе не было бы взрыва 
иранской, китайской, индий-
ской кинематографии. Я уже 
не говорю о великом кинема-
тографе Кустурицы. Значит, 
в чем дело? В знании ремес-
ла, профессии и в талантах. 
Талантов наша земля рождает 
достаточно. А вот организа-
торов кинематографического 
процесса у нас действительно 

не хватает. 
Писатель Василий 

Яковенко написал трилогию 
«Пакутны век». Это новей-
шая история Беларуси, весь 
ХХ век! Я несколько лет назад 
прочитал и всем внушал, что 
нужно ставить историческое 
кино!

25 лет реального сувере-
нитета на носу – где фильмы 
на эту тему, хорошие, худо-
жественные, где сценарии? Я 
уверяю, что всё СНГ будет 
смотреть! Десятки достой-
нейших людей бились за 
независимость нашей стра-
ны, разве они не достойны 
телесериала из 10–12 серий? 
Да, надо будет пробиваться 
на российские каналы, убеж-
дать их, что это интересно. 
Кстати, а где у нас маркетин-
говый центр?

– был. Упразднили за 
ненадобностью.

– В ближайшее время 
снова должен появиться.

Мы приноровились 
делать коллективную продук-
цию, чтобы подкормиться. 
Один из примеров – фильм 
«Ой, мамочки». Легкий 
мелодраматический фильм, 
но все-таки авторы наши, 
режиссер белорусский. А 
партнеры – одна из структур 
телепроизводства России. И 
мы с ними работаем, потому 
что точно знаем: они про-
дадут это кино на какой-то 
канал. От нас требуется толь-
ко сырье.

Тот же Дмитрий Астрахан 

тут прижился – он уже 
классик белорусского кино, 
ему скоро, видимо, народ-
ного артиста дадут. Ему 
очень выгодно работать с 
«Беларусьфильмом». Он 
находит финансирование для 
проектов и всегда попадает 
с темой – в прокате его кар-
тины окупаются.  Да, это все 
хорошо. Но, ребята, вы же 
косвенно оплачиваете чужие 
культурные цели!

Я теряю дар речи и не 
понимаю, почему до сих пор 
кинорежиссеры о стране 
своей не рассказали. О сво-
ем народе, о своих героях. В 
жизни мы интересны друг 
другу своей уникальностью, 
неповторимостью. А в искус-
стве – особенно. Где у нас 
этот кинематограф? Или мы 
все время будем обслуживать 
зрительские интересы росси-
ян? Получаем дипломы с бар-
ского стола на «Лістападзе», 
а потом в России говорят: 
ну, дали белорусам какие-то 
дипломы – все-таки хозяева 
фестиваля. А хорошая кар-
тина или плохая – не важно. 
Вот так начинается провин-
циальное кино…

Марина КОКТЫШ.

Из личного дела
вячеслав Никифоров 

родился в 1942 году. 
Заслуженный деятель 
искусств, лауреат 
Госпремии СССР.

в кино с 1968 года.
в 1986–1994 годы – 

первый секретарь 
Правления, председа
тель, сопредседатель 
Белорусского союза 
кинематографистов.

входит в десятку 
лучших российских 
режиссеров.

Автор таких хорошо 
известных фильмов, как 
«Зимородок», «Отцы и 
дети», «Государственная 
граница», «На безымян
ной высоте», «Знахарь», 
«Палач» и других.

Крем «СУСТАРАД» 
содержит комплекс натуральных ингредиентов, устраняет неприятные 

ощущения в суставах, помогает при радикулите, артритах.ВАС цІКАВІць...

Куды знікла 
 група «Лайтсаўнд»?

Чаму апошнім часам нічога не чуваць пра групу 
“Лайтсаўнд”? Помніцца гучны скандал з іх паездкай 
на “Еўрабачанне”, але пасля конкурсу яны зніклі з усіх 
афіш. Раскажыце, калі ласка, пра іх лёс. Можа, яны 
эмігрыравалі?

Вольга ВАСІЛЬКОВА.
Мінск.

ВЕДАЙ НАШых!

«Зубры» паставілі рэкорд. Чакаем новы…
Сёння ў гасцях хакеісты мінскага “Дынама” правядуць на стадыі плэй-оф 

Кантынентальнай хакейнай лігі свой першы матч з яраслаўскім “Локомотивом”.

Упершыню ў гісторыі 
беларуская каманда набрала ў 
рэгулярным чэмпіянаце КХЛ 
рэкордную колькасць ачкоў 
(105) і ў выніку заняла ў сваёй 
канферэнцыі 5-е месца.

Сапернікам “Дынама” на 
першай стадыі плэй-оф бу- 
дзе яраслаўскі “Локомотив”. 

Серыя працягнецца да чаты-
рох перамог. Першыя два мат-
чы “Зубры” правядуць у гас-
цях (21 і 23 лютага), 25 і 27 
лютага згуляюць у Мінску.

У выпадку неабходнасці 
пяты, шосты і сёмы матчы 
пройдуць адпаведна 1 сакавіка 
ў Яраслаўлі, 3 сакавіка – у 

Мінску, 5 сакавіка – у Яраслаўлі.
Дарэчы, на першы дамашні 

матч “Дынама” практыч-
на ўсе білеты прададзены. 
Відавочна, што будзе аншлаг. 
Калі “Зубры” пройдуць гэтую 
стадыю плэй-оф, мы станем 
сведкамі яшчэ аднаго рэкорда. 

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«СУСТАРАД» – натуральный, органический крем, 
относящийся к целебной косметике, интенсивного, 
глубоко проникающего действия на основе нативных 
остеобластных и хондроцитных клеток пантов алтай-
ского марала. Панты алтайского марала более двух 
тысяч лет применяются как средство, в котором на 
генном уровне заложена программа на восстановле-
ние. Также в состав крема входят млечные соки 
алтайских укрепляющих растений, оказыва-
ющих благотворное влияние на негатив-
ные симптомы в суставах при радику-
лите, артрозе. Состав подобран так, 
что его ингредиенты усиливают друг 
друга, а в результате получается 
хороший эффект. 

Большим достоинством крема 
«СУСТАРАД» является его быстро-
действие. Буквально через считанные 
минуты после нанесения крема непри-
ятные ощущения начинают отступать 

вплоть до полного исчезновения. Регулярное при-
менение крема «СУСТАРАД» в течение одного-полу-
тора месяцев обычно приводит к полному исчезнове-
нию симптомов и негативных ощущений в суставах. 
Одной упаковки достаточно на полтора-два месяца. 
Попробуйте, оно того стоит.

Не является  
лекарственным средством.

Сертификат соответствия № роСС 
RU. 0001.511656. до 31.10.2017. 

ТС. № RUД-RU. Ае 96. В. 01459 
до22.06.2018.

Приобрести «СУСТАрАД» 
можно в аптечном магазине  

«Мир здоровья» по адресу 
г.Минск ул.Козлова, 8.  

Тел: 285-35-17. По беларуси  
можно заказать наложенным 

платежом по тел.:  
(МТС) (8-029) 234-43-73,  

 (Vel) (8-029) 325-71-70.
ЧУП «СОДРОФАРМ» УНП190571481. ИП Зильбур Г.В. 

УНП 191018046 св-во от 22.04.2008.
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